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Polska jak Bangladesz? Być może tak  
– po zmianach prawa budowlanego

Jolanta Szymczyk-Przewoźna 

jolanta.przewozna@infor.pl

Sejmowa komisja infra-
struktury zajęła się rzą-
dowym projektem ustawy 
o zmianie ustawy – Prawo 
budowlane oraz niektórych 
innych ustaw (druk nr 3336). 

– Ten projekt nazywamy 
deregulacyjnym, ponieważ, 
mimo że prawo budowla-
ne było już wielokrotnie 
nowelizowane, to nadal, 
w naszym przekonaniu, 
jest tam wiele nadregulacji 
– mówił na posiedzeniu ko-
misji Piotr Uściński, wice- 
minister rozwoju i techno-
logii. – Chcemy odformali-
zować proces prowadzenia 
inwestycji, eliminując nie-
które procedury. Na przy-
kład chcemy znieść dualizm 
w prawie dotyczący budo-
wy budynków jednorodzin-
nych dwukondygnacyjnych. 
W tej chwili inne formal-
ności trzeba spełnić przy 
budowaniu sobie domu do 
70 mkw., a inne przy więk-
szej powierzchni. Procedura 
znosząca formalności w od-
niesieniu do budynków do 
70 mkw. powierzchni się 
sprawdziła. Do GUNB nie 
trafiły żadne informacje 
o problemach z realizacją 
tych inwestycji – zapew-
niał Uściński. 

Przypomnijmy, że domy 
jednorodzinne do 70 mkw. 
powierzchni, stawiane na 
własne potrzeby, można bu-
dować na podstawie same-
go zgłoszenia. Inwestycja 
nie musi mieć kierownika 
budowy. Nie trzeba też pro-

wadzić dziennika budowy. 
Cała odpowiedzialność za 
zgodne z prawem i sztuką 
budowlaną zrealizowanie 
inwestycji spada na właści-
ciela takiego domu. 

W projekcie nowelizacji 
ministerstwo chce iść jesz-
cze dalej i zlikwidować zapi-
sany w tym przepisie limit 
powierzchni. Zgłoszenie 
ma wystarczyć, by zbudo-
wać dom jednorodzinny, 
maksymalnie dwukondy-
gnacyjny, również o po-
wierzchni powyżej 70 mkw. 
Tyle że w przypadku domów 
większych niż 70 mkw. bę-
dzie obowiązkowe zatrud-
nienie kierownika budowy 
i prowadzenie dziennika 
budowy. 

Nie tylko domy 

Rządowy projekt rozsze-
rza katalog obiektów nie-
wymagających pozwolenia 
na budowę nie tylko o wspo-
mniane domy. Zgłoszenie 
ma wystarczyć, aby zbudo-
wać np. schron czy pawilon 
handlowy o powierzchni za-
budowy do 15 mkw. Ani po-
zwolenia, ani zgłoszenia nie 
będzie z kolei wymagało po-
stawienie np. obiektu spor-
towego do 25 mkw. W ka-
talogu obiektów, na które 
nie trzeba mieć pozwolenia 
ani zgłoszenia, znalazły się 
też wiaty o powierzchni do 
75 mkw. (do tej pory było to 
50 mkw.), usytuowane na 
działce, na której znajdu-
je się budynek mieszkalny 
lub przeznaczonej na bu-
downictwo mieszkaniowe. 
Projekt umożliwia również 
budowę w trybie zgłosze-
nia obiektów budowlanych 
związanych z produkcją 
rolną bez ograniczonej po-
wierzchni oraz pojemności. 

Będą bezład i samowola?

Przeciwko zaproponowa-
nym przez rząd zmianom 
prawa budowlanego prote-
stują posłowie opozycyjni, 
architekci i samorządy. 

– To jest ustawa o sa-
mowoli budowlanej, któ-
ra pozwala budować domy 
jednorodzinne i kioski han-
dlowe gdziekolwiek, pozba-
wiając administrację pra-
wa zgłoszenia sprzeciwu. 

W połączeniu z ułatwie-
niami w procedurze odbio-
rów i oddawania do użyt-
kowania, która pozwala 
na dopuszczenie do użyt-
kowania budynków bez wy-
konanych przyłączy insta-
lacyjnych pod warunkiem, 
że ktoś zrobi sobie szam-
bo, taka zmiana przepisów 
przyniesie nam dewastację 
przestrzeni, a kraj zostanie 
utopiony w fekaliach – oce-
nia posłanka niezrzeszona 
Hanna Gill-Piątek. 

W opinii architektów 
nie tylko nie powinno się 
likwidować formalności 
wymaganych przy budo-
wie domów o powierzchni 
ponad 70 mkw., lecz także 
wycofać taką możliwość 
dla mniejszych domów, 
ponieważ jest to, ich zda-
niem, sankcjonowanie sa-
mowoli budowlanej. O tym, 
jak możliwość uproszczo-
nej legalizacji samowoli 
i znoszenie formalności 
są wykorzystywane przez 
inwestorów, powodując 

w atrakcyjnych gminach 
plagę samowoli, z którą 
nie daje sobie rady niedo-
inwestowany i borykający 
się z problemami kadrowy-
mi nadzór budowlany, pi-
saliśmy w tekście „Uprosz-
czona legalizacja zachęca 
do samowoli budowlanych”  
w nr 119 (6033) DGP. 

– Prawo budowlane na 
pewno wymaga uprosz-
czenia, ale akurat nie w tym 
kierunku, w których idzie 
ten projekt. Mam przy so-
bie zdjęcia z Podhala i mogę 
pokazać, jak tam zadziałało 
wprowadzenie możliwości 
stawiania małych domów 
bez formalności – mówi 
Piotr Fokczyński, prezes 
Izby Architektów RP. 

Te same zarzuty stawiają 
krytycy rządowego projektu 
pomysłowi budowy kiosków 
handlowych tylko na pod-
stawie zgłoszenia. 

– Już widzę, jak, zwłasz-
cza w miejscowościach tury-
stycznych, nasza przestrzeń 
zaczyna przypominać Ban-

gladesz czy Kongo, a chyba 
nie są to kraje, na których 
chcielibyśmy się wzorować 
– mówi Mariusz Ścisło ze 
Stowarzyszenia Architek-
tów Polskich. 

Podobne zdanie jak archi-
tekci mają samorządy. 

– Największym zaskocze-
niem w tej regulacji jest dla 
nas możliwość stawiania 
obiektów handlowych do 
15 mkw. byle gdzie i byle 
jak. Powinniśmy chyba iść 
w przeciwnym kierunku, bo 
już dziś gminy mają duży 
problem z usuwaniem ta-
kich samowoli – mówi 
Marek Wójcik ze Związku 
Miast Polskich. 

– To nie jest żadna bu-
dowa na zgłoszenie, tylko 
na życzenie, skoro urzędni-
cy, nawet gdy widzą, że ma 
powstać obiekt sprzeczny 
z planowaniem i zagospo-
darowaniem przestrzen-
nym, to i tak nie mogą nic 
zrobić, bo nie mają prawa 
sprzeciwu. Więc jeśli już 
te przepisy mają przejść, 
to niech nie będzie nawet 
zgłoszenia. Argument, że 
nie ma problemów z do-
mami do 70 mkw., to jest 
żaden argument. W skali 
kraju mamy dopiero tysiąc 
takich zgłoszeń – zwraca 
uwagę Grzegorz Kubalski, 
zastępca dyrektora biura 
Związku Powiatów Pol-
skich. 

Zdaniem Michała Ol-
szewskiego, wiceprezydenta 
Warszawy i reprezentanta 
Unii Metropolii Polskich, 
mechanizm, który wpro-
wadza możliwość stawiania 
obiektów bez formalności 
i poza jakąkolwiek kontrolą, 
jest absurdalny, a możliwe 
skutki budzą duży niepokój. 

– Nie nazywajmy tego 
budową na zgłoszenie. Bo 
zgłoszenie to jest procedura 
administracyjna, która po-
zwala organowi skontrolo-
wać dokumentację i wnieść 
sprzeciw – mówi prezydent 
Olszewski. 

Projektant 
z kierownikiem 
przypilnują

Minister Piotr Uściński nie 
zgadza się z zarzutami wo-
bec zniesienia formalności. 

– Jeśli chodzi o kioski, to 
nikt w trakcie konsultacji 
nie zgłaszał uwag, dlate-
go jestem ich istnieniem 
zdziwiony. Jeśli natomiast 
chodzi o domy do 70 mkw. 
i powyżej, to nie może być 
mowy o żadnym chaosie 
przestrzennym i legali-
zacji samowoli budowla-
nych. Każdy budynek musi 
być zaprojektowany zgod-
nie z zapisem planu miej-
scowego lub decyzją o wa-
runkach zabudowy. To jest 
kwestia odpowiedzialno-
ści projektanta. To on od-
powiada za to, żeby można 
było tę zgodność z planem 
wyegzekwować. A za budo-
wę zgodnie z projektem od-
powiada kierownik budowy 
i my tę odpowiedzialność 
w zakresie projektu zwięk-
szamy – wyjaśnia minister 
Uściński. 

Zniesienia formalności 
broni też posłanka Anna Pa-
luch (PiS), przewodnicząca 
podkomisji ds. budownic-
twa, ale zaleca kontrole. 

– Musi temu towarzy-
szyć wielka skrupulat-
ność organu prowadzące-
go postępowanie, ponieważ 
mamy często do czynienia 
z wprowadzeniem w błąd 
przez inwestorów. Ze skarg, 
które zgłaszają mi gminy, 
wiem, że powstaje, zwłasz-
cza w regionach atrakcyj-
nych turystycznie, wiele 
budynków, które zgłasza się 
jako jednorodzinne, a póź-
niej jest to miejsce, które 
mieści cały autokar tury-
stów, hałasujących i utrud-
niających życie sąsiadom. 
Dlatego, choć uważam, że 
objęcie domów powyżej 
70 mkw. możliwością budo-
wy na zgłoszenie jest uza-
sadnione, to zastanawiam 
się, czy przepisy ułatwiają-
ce oddanie do użytkowania 
nie ułatwią prowadzenia 
procederu, o którym mó-
wię – obawia się posłanka 
Paluch. 

Komisja infrastruktury 
ma się zająć projektem po-
nownie jeszcze w tym tygo-
dniu. Z powodu zgłoszenia 
na ostatnią chwilę wielu 
niedopracowanych popra-
wek nie zakończono I czy-
tania.  ©℗

 nieruchomości  Według Ministerstwa Rozwoju i Technologii projekt nowelizacji prawa budowlanego to likwidacja 
niepotrzebnych formalności i uproszczenie inwestycji. Według krytyków to dewastacja ładu przestrzennego 
i upodobnianie Polski do Bangladeszu 
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procedury Od 2024 r. 
biegli rewidenci będą 
musieli digitalizować akta 
z prowadzonych badań 
i przesyłać je do PANA. 
Audytorzy narzekają, że 
związane z tym koszty mogą ich 
doprowadzić do bankructwa B2

przetargi CPK chce 
wyłączenia zleceń  
in-house z przepisów 
o zamówieniach 
publicznych. Jeśli to się uda, 
firmy nie będą wiedziały 
o umowach i nie będą 
mogły ich podważać  B4

ochrona zdrowia Okulary, 
białe laski czy cewniki – za 
te wyroby medyczne pacjenci 
zapłacą mniej, i to nawet 
o połowę niż do tej pory. 
Jednak, zdaniem ekspertów, 
niektóre przepisy z projektu 
wymagają poprawy B11

bezpieczeństwo Oparty na 
sztucznej inteligencji system
monitoruje, co uczniowie 
robią w sieci. Ma zwiększyć
ich bezpieczeństwo,  
ale na razie nie wiadomo,
co zdziałał, bo dopiero  
się uczy B6

Podatki i księgowość Firma i prawo Samorząd i administracja Kadry i płacePrawnik

urzędnicy W korpusie służby 
cywilnej zarobki głównych 
specjalistów z wieloletnim stażem 
są zaledwie o 400 zł wyższe od 
wynagrodzeń osób zatrudnionych 
na najniższych stanowiskach.  
To skutek m.in. wysokiego wzrostu 
płacy minimalnej B9

Ruch budowlany w 2021 roku

Liczba wydanych
pozwoleń na budowę

Gdzie wydano najwięcej,
a gdzie najmniej pozwoleń

Źródło: GUNB MC©℗

tyle zgłoszeń budowy
budynków
jednorodzinnych
wpłynęło
do urzędów

3115

tyle budynków
jednorodzinnych

oddano do
użytkowania

tyle obiektów
budowlanych
zalegalizowano
(w tym 390
jednorodzinnych)

tyle
wydano
nakazów
rozbiórki

112 253

896
2869

ogółem w tym
budynków

mieszkalnych
jedno-

rodzinnych219 986

135 858

18 410
MAZOWIECKIE

(najwięcej)

WIELKOPOLSKIE

ŚLĄSKIE

MAŁOPOLSKIE

OPOLSKIE
(najmniej)

13 926

12 785

12 131

2504

Zgłoszenie  
wystarczy, aby 
zbudować pawilon 
handlowy  
do 15 mkw.  
Do budowy obiektu 
sportowego  
do 25 mkw nie 
będzie potrzebne 
ani pozwolenie, 
ani zgłoszenie



p
o

d
a

tk
i 

i 
k

si
ęg

o
w

o
ść

Audytorzy przerażeni zmianami 

Agnieszka Pokojska 

agnieszka.pokojska@infor.pl

Na forach branżowych wrze, 
a audytorzy są przerażeni pla-
nami zmian. Obawiają się nie 
tylko wysokich kosztów digi-
talizacji, lecz także tego, że 
wszystkie tajemnice bada-
nych firm będą w rękach Pol-
skiej Agencji Nadzoru Audy-
towego. Ta natomiast będzie 
mogła je przekazywać innym 
podmiotom, np. prokuraturze, 
policji, ministrowi finansów 
czy szefowi Krajowej Admini-
stracji Skarbowej.

Takie obawy budzi projekt 
nowelizacji niektórych ustaw 
w związku z rozwojem e-admi-
nistracji przygotowany przez 
Ministerstwo Cyfryzacji. Za-
kłada on wprowadzenie zmian 
również w ustawie o biegłych 
rewidentach, firmach audytor-
skich oraz nadzorze publicz-
nym (t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 
1015). Pisaliśmy o nich w ar-
tykule „Biegli rewidenci będą 
musieli zdigitalizować prowa-
dzoną dokumentację” (DGP nr 
131/2023). Wydawało się jednak, 
że projekt nie ma większych 
szans na uchwalenie w tej ka-
dencji, szczególnie że jeszcze 
w piątek Ministerstwo Cyfry-
zacji nie wiedziało, kiedy trafi 

on na posiedzenie rządu. W po-
niedziałek rano projekt pojawił 
się jednak w harmonogramie 
posiedzenia. To oznacza, że 
zmiany mogą zostać uchwa-
lone jeszcze przed końcem ka-
dencji obecnego parlamentu.

Kosztowna digitalizacja 

Audytorzy na forach branżo-
wych zapowiadają, że będą za-
mykać swoje firmy, i martwią 
się o wzrost kosztów działal-
ności. 

Zgodnie bowiem z projektem 
już od 2024 r. firmy audytor-
skie będą musiały przesyłać do 
PANA akta zleceń usług atesta-
cyjnych lub akta zleceń usług 
pokrewnych. Będzie to trzeba 
robić w terminie 90 dni od ich 
zamknięcia, w formie elektro-
nicznej. Natomiast do końca 
2025 r. trzeba będzie przesłać 
też stare akta, sprzed 1 stycznia 
2024 r. Za niewypełnienie tych 
obowiązków będzie groziła kara 
administracyjna (np. upomnie-
nie, kara pieniężna) – zgodnie 
z nowym pkt 31, który pojawi 
się w art. 182 ustawy o biegłych 
rewidentach. Dziś obowiązek 
przesyłania akt mają likwidu-
jące się spółki, ale, jak wyja-
śnia resort cyfryzacji – PANA 
nie otrzymała od żadnego pod-
miotu takich akt.

Problemu z wdrożeniem no-
wych wymogów nie widzi na-
tomiast PANA. W odpowiedzi 
na pytanie DGP wyjaśniła, że 
większe firmy audytorskie już 
prowadzą swoją dokumenta-
cję w całości elektronicznie. 
– Można domniemywać, że 
choć proces ten nie jest szcze-
gólnie skomplikowany, to jed-
nak wymaga pewnego nakładu 
pracy. Ale jeżeli już wystąpią 
jakieś koszty, to powinny one 
być niższe od kosztów trady-
cyjnej archiwizacji akt – gro-
madzenia ich w postaci papie-
rowej – wyjaśnia agencja. 

Innego zdania są sami au-
dytorzy. 

– Koszty wdrożenia zmian 
będą ogromne. Dla mniejszych 
firm mogą sięgać nawet kil-
kuset tysięcy złotych, co może 
doprowadzić je do upadku 
– mówi biegły rewident, który 
prosi o anonimowość. Tłuma-
czy, że dziś większość akt jest 
w formie papierowej. Podkre-
śla, że samo ich zeskanowanie 
będzie ogromnym wyczynem. 
To jednak nie będzie wystar-
czające, bo dokumenty trzeba 
wysłać w odpowiednim forma-
cie. – Jeżeli koszt digitalizacji 
przekroczy wartość kapitałów 
firmy, to doprowadzi firmę do 
bankructwa – podkreśla au-
dytor.

Takie same obawy ma też 
Polska Izba Biegłych Rewi-
dentów.

– Liczba firm audytorskich 
z roku na rok się zmniejsza. 
Po takich zmianach z zawodu 
mogą odejść kolejni audytorzy 
i zamknąć swoje firmy – mówi 
Kamil Jesionowski, prezes Kra-
jowej Rady Biegłych Rewiden-
tów. Dodaje, że przepisy prze-
widują delegację ustawową dla 
ministra finansów, który ma 
wskazać, w jakiej formie będą 
przekazywane te akta – i do 
tych wymogów też trzeba bę-
dzie się dostosować. A te wy-
mogi obecnie nie są znane.

Wrażliwe informacje

Ministerstwo Cyfryzacji za-
pewnia, że celem zmiany jest 
podniesienie bezpieczeństwa 
obrotu gospodarczego i sku-

teczności nadzoru nad biegły-
mi rewidentami, a PANA ma 
wykorzystywać dokumenty tyl-
ko do kontroli (patrz: ramka). 
Biegli rewidenci jednak mają 
wątpliwości, czy dane nie po-
służą do innych celów.

Akta z usług audytorów za-
wierają wiele wrażliwych da-
nych dotyczących badanych 
firm, które przekazywane są 
tylko biegłemu rewidentowi, 
który zobowiązany jest do ta-
jemnicy zawodowej – podkre-
śla Kamil Jesionowski. Doda-
je, że audytorzy mogą być z tej 
tajemnicy zwolnieni, ale wy-
łącznie w określonych przy-
padkach. 

PANA również jest zobowią-
zana do zachowania tajemni-
cy. Jednak tajemnica ta nie 
dotyczy – jak podkreśla pre-
zes KRBR – sytuacji przekaza-
nia informacji z akt PANA do 
wielu instytucji wymienionych 
w art. 95 ust. 5 ustawy o bie-
głych rewidentach, czyli np. 
prokuratorowi generalnemu, 
policji, ministrowi finansów 
czy szefowi Krajowej Admini-
stracji Skarbowej.

– Jeżeli projektowane prze-
pisy weszłyby w życie, w jed-
nej bazie będzie skupiona peł-
na informacja o największych 
tajemnicach polskich przed-
siębiorców, które ci powierzają 
dziś wyłącznie audytorom. Nikt 
nigdzie na świecie nie zdecydo-
wał się na taki krok – podkre-
śla Kamil Jesionowski. Z kolei 
biegły rewident, który chce za-
chować anonimowość, obawia 
się, że informacje z akt mogą 
być wykorzystywane przeciwko 
osobom zasiadającym w radach 
nadzorczych lub zarządach au-
dytowanych spółek. 

W odpowiedzi na pytanie re-
dakcji DGP PANA wyjaśniła, że 
zgodnie z obecnymi zapisami 
ustawowymi dane może wyko-
rzystywać wyłącznie do działań 
kontrolnych, postępowań i we-
ryfikacji dokumentacji. Projek-
towane przepisy nie zmieniają 
niczego w kwestii udostępnia-
nia tych danych innym pod-
miotom. ©℗

 procedury  Od 2024 r. biegli rewidenci będą musieli digitalizować akta z prowadzonych badań i innych 
usług oraz przesyłać je wszystkie do PANA. Audytorzy twierdzą, że koszty nowych obowiązków mogą 
doprowadzić firmy audytorskie do bankructwa. Resort cyfryzacji i PANA nie podzielają tych obaw 

Legalizacja pobytu obcokrajowców z polskim VAT 
 interpretacja 

Mariusz Szulc 

mariusz.szulc@infor.pl

Doradztwo w zakresie legalizacji 
pobytu, uzyskania pozwolenia 
na pracę czy zakładania dzia-
łalności gospodarczej w Polsce 
podlega podatkowi od towarów 
i usług w naszym kraju – wy-
jaśnił dyrektor Krajowej Infor-
macji Skarbowej w niedawnej 
interpretacji indywidualnej.

Wyjaśnił w niej również, że 
świadczenie podobnych usług 
co do zasady powinno być ewi-
dencjonowane za pomocą kasy 
fiskalnej. Pytanie zadała firma 
zajmująca się doradztwem dla 
obcokrajowców przebywających 
na terytorium Polski. W ra-
mach prowadzonej działalno-
ści gospodarczej doradza m.in. 
w zakresie uzyskania pozwole-
nia na pracę lub pozwolenia na 
tymczasowy pobyt oraz zakła-
dania spółek i jednoosobowej 

działalności gospodarczej w na-
szym kraju. Usługi świadczo-
ne są na rzecz osób fizycznych 
nieposiadających obywatel-
stwa polskiego i zameldowa-
nych na stałe poza terytorium 
Unii Europejskiej. Klienci firmy 
najczęściej przebywają w Pol-
sce tymczasowo, gościnnie lub 
w wynajmowanych lokalach. 
Mają wyłącznie tymczasowy 
meldunek w naszym kraju. 
Firma przyjmuje wynagrodze-
nie za swoje usługi najczęściej 
w formie przelewu na rachunek 
bankowy. Zdarzają się również 
płatności gotówkowe. 

We wniosku o interpretację 
firma przekonywała, że świad-
czone przez nią usługi powin-
ny być opodatkowane w miej-
scu stałego zamieszkania lub 
zwykłego miejsca pobytu obco- 
krajowców, a więc poza teryto-
rium UE. Wynika to z art. 28l 
ustawy o VAT. To, zdaniem 
firmy, oznaczałoby również, 

że nie musi ewidencjonować 
sprzedaży usług za pomocą 
kasy fiskalnej. 

Nie zgodził się z tym dyrektor 
Krajowej Informacji Skarbowej. 
Zwrócił uwagę, że usługi świad-
czone przez firmę nie są wyko-
rzystywane w miejscu stałego 
zamieszkania obcokrajowców, 
a wiążą ich z Polską. Przywołał 
definicję stałego miejsca poby-
tu z art. 13 unijnego rozporzą-
dzenia wykonawczego 282/2011. 
Jest to miejsce, w którym osoba 
fizyczna zazwyczaj mieszka ze 
względu na powiązania osobiste 
i zawodowe. Jeśli powiązania za-
wodowe istnieją w innym pań-
stwie niż osobiste lub gdy nie 
ma powiązań zawodowych, to 
zwykłe miejsce pobytu określają 
powiązania osobiste wykazu-
jące ścisłe związki danej osoby 
fizycznej z miejscem, w którym 
zamieszkuje. 

W świetle wspomnianej defi-
nicji zwykłym miejscem poby-

tu obcokrajowców jest Polska, 
a skoro usługi świadczone na 
ich rzecz nie są wykorzystywa-
ne w miejscu ich stałego zamel-
dowania, to podlegają opodat-
kowaniu VAT w naszym kraju 
– stwierdził dyrektor KIS. 

Firma nie uniknie też łatwo 
obowiązku ewidencjonowania 
sprzedawanych usług za pomo-
cą kasy fiskalnej. Jeśli przekroczy 
limit obrotu w wysokości 20 tys. 
zł, to jedyną możliwością sko-
rzystania ze zwolnienia byłyby 
preferencje określone w par. 
2 ust. 1 i poz. 37 załącznika do 
rozporządzenia ministra finan-
sów z 22 grudnia 2021 r. w spra-
wie zwolnień z obowiązku 
prowadzenia ewidencji sprze-
daży przy zastosowaniu kas 
rejestrujących (Dz.U. z 2021 r.  
poz. 2442 ze zm.).

Przyznają one zwolnienie 
z obowiązku ewidencjonowa-
nia, gdy zostały spełnione łącz-
nie następujące warunki:

 ■ świadczący usługi na rzecz 
osób fizycznych nieprowadzą-
cych działalności gospodar-
czej i rolników ryczałtowych 
otrzyma w całości zapłatę 
za pośrednictwem banku, 
poczty lub spółdzielczej kasy 
oszczędnościowo-kredytowej;
 ■ z ewidencji i dowodów doku-
mentujących zapłatę jedno-
znacznie wynika, jakiej czyn-
ności dotyczyła;
 ■ przedmiotem świadczenia nie 
są usługi wymienione w par. 
4 rozporządzenia, do których 
nie stosuje się zwolnień.
W tym przypadku wszystkie 

warunki nie zostaną spełnio-
ne, a więc firma ma obowiązek 
ewidencjonowania sprzedaży 
za pomocą kasy fiskalnej, jeśli 
przekroczy limit obrotu w wy-
sokości 20 tys. zł – podsumował 
dyrektor KIS. ©℗

Etap legislacyjny
Projekt nowelizacji niektórych ustaw 
w związku z rozwojem e-administracji 
(nr UD 372) – przyjęty przez rząd 

Celem zmiany jest podniesienie bezpieczeństwa obrotu gospo-
darczego i skuteczności nadzoru nad biegłymi rewidentami. 
Skutki nierzetelnej oceny sprawozdania finansowego ponoszą 
inwestorzy, zarówno indywidualni, jak i profesjonalni. Przepisy 
wyeliminują możliwość nieuprawnionego ingerowania w treść 
akt oraz utraty akt. Praktyka pokazuje, że takie rozwiązanie jest 
konieczne – w postępowaniach o skreślenie z urzędu firmy au-
dytorskiej agencja w żadnej prowadzonej sprawie nie otrzyma-
ła dokumentacji. Bez dostępu do akt nie jest możliwa kontrola 
rzetelności przeprowadzonego badania, zatem zniszczenie akt 
może być działaniem w celu uniknięcia odpowiedzialności.
Akta będą wykorzystywane wyłącznie w zakresie określonym 
w ustawie, czyli tylko na potrzeby kontroli oraz do działań 
pokontrolnych. Przekazane akta będą objęte tajemnicą prze-
widzianą w ustawie o biegłych rewidentach. Należy zwrócić 
uwagę, że administracja już obecnie posiada wrażliwe dane, 
jak np. informacje ze składanych co miesiąc plików JPK VAT, 
i takie wrażliwe informacje są objęte szczególną ochroną.
Koszty będą zróżnicowane w każdej z firm audytorskich. Istotna 
część przedsiębiorców prowadzi już dokumentację elektronicz-
ną, zatem nie spowoduje to dużego dodatkowego obciążenia.

Odpowiedź Ministerstwa Cyfryzacji 
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Interpretacja indywidualna dyrek-
tora KIS z 30 czerwca 2023 r., sygn. 
0114-KDIP1-3.4012.246.2023.1.PRM
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Najem krótkoterminowy  
z wyżywieniem to usługi turystyki 

Napiwki mogą być opodatkowane VAT

Robert Stępień 

dgp@infor.pl

NSA uznał, że w odniesie-
niu do spółki świadczącej 
usługi hotelowe i naby-
wającej dla swoich klien-
tów usługi gastronomicz-
ne obowiązuje klauzula 
standstill w VAT. Chodziło 
o spółkę zajmującą się naj-
mem krótkoterminowym 
apartamentów. Spółka ma 
w ofercie także usługi ga-
stronomiczne dla swoich 
klientów. Kupuje je od 
podmiotu zewnętrznego, 
bo sama nie dysponuje sto-
sownym zapleczem.

Gość apartamentu otrzy-
muje w recepcji voucher 
na posiłek i udaje się do 
lokalu gastronomicznego, 
a następnie płaci spółce 
za ten posiłek na podsta-
wie otrzymanej faktury, 
na której widnieje stawka 
8 proc. Natomiast podmiot 
prowadzący lokal gastro-
nomiczny wystawia spół-
ce w cyklach tygodniowych 
fakturę za świadczone 
usługi gastronomiczne, 
również ze stawką 8 proc. 
VAT.

Spór o odliczenie

Spółka uważała, że może 
odliczać VAT naliczony wy-
nikający z faktur za usługi 
gastronomiczne. Argumen-
towała, że jej działalność 
wpisuje się w świadczenie 
usług turystycznych.

Odwołała się do art. 88 
ust. 1 pkt 4 lit. a ustawy 
o VAT w brzmieniu obo-
wiązującym do 30 listo-
pada 2008 r. Wskazała, 
że przepis ten dopuszczał 
wyjątek od zakazu odlicze-
nia podatku naliczonego 
w zakresie usług gastro-
nomicznych. Wyjątek ten 
dotyczył właśnie sytu-
acji, gdy usługi te zosta-
ły nabyte przez podatni-
ków świadczących usługi  
turystyki.

Spółka była zdania, że 
uchylając ten przepis, pol-
ski ustawodawca naruszył 
tzw. klauzulę standstill. 
Zakaz odliczenia podatku 
naliczonego został rozsze-
rzony na wydatki, które ta-
kim zakazem nie były obję-
te przed wejściem Polski do 
UE – argumentowała.

To nie turystyka

Innego zdania był dyrek-
tor Krajowej Informacji 
Skarbowej. Stwierdził, że 
spółka nie może odliczać 
podatku wynikającego 
z faktur za zakup usług 
gastronomicznych, bo ani 
ustawa o VAT, ani unijna 
dyrektywa VAT na to nie 
zezwalają. 

Wyjaśnił, że zmiana 
art. 88 ust. 1 pkt 4 ustawy 
o VAT była konsekwencją 
wcześniejszej nowelizacji  
art. 119 ust. 3 ustawy o VAT, 
wskutek której podmioty 
świadczące usługi turystyki 
płacą od 2008 r. co do zasa-
dy VAT od marży, a to wy-
klucza odliczenie podat-
ku naliczonego.

Ponadto – stwierdził 
– spółka nie świadczy usług 
turystycznych, lecz wy-
łącznie usługi hotelarskie 
związane z krótkotrwałym 
zakwaterowaniem oraz 
usługi gastronomiczne.

Fiskus się myli

Spółka wygrała w sądach 
obu instancji. WSA w War-
szawie (sygn. akt III SA/Wa 
360/18) nie miał wątpliwo-
ści, że świadczone przez nią 
usługi krótkotrwałego za-
kwaterowania (usługi ho-
telowe) są usługami tury-
stycznymi. Ze względu na 
brak definicji w ustawie 
o VAT sąd odwołał się do 
ustawy z 29 sierpnia 1997 r. 
o usługach turystycznych, 
która od 1 lipca 2018 r. sta-
ła się ustawą o usługach 
hotelarskich oraz usłu-
gach pilotów wycieczek 

i przewodników turystycz-
nych (t.j. Dz.U. z 2020 r.  
poz. 2211 ze zm.). Dotych-
czasowe jej regulacje doty-
czące usług turystycznych 
zostały przeniesione do no-
wej ustawy – o imprezach 
turystycznych i powiąza-
nych usługach turystycz-
nych (t.j. Dz.U. z 2022 r.  
poz. 511 ze zm.).

Ze „starej” definicji wy-
nikało, że usługami tu-
rystyki są również usługi 
hotelarskie świadczone tu-
rystom lub odwiedzającym. 
Z kolei przez usługi hote-
larskie należało rozumieć 
także krótkotrwałe, ogól-
nodostępne wynajmowanie 
domów, mieszkań, pokoi, 
miejsc noclegowych.

Sąd nie zgodził się też 
z fiskusem, że w wyniku 
zmiany art. 119 ust. 3 usta-
wy o VAT przepis art. 88  
ust. 1 pkt 4 lit. a stał się od 
2008 r. pustą normą. 

Oczywiście – stwier-
dził – zasadniczo usługi 
turystyczne są opodatko-
wane według procedury 
VAT marża (art. 119 ust. 3). 
Nie oznacza to jednak, że 
w określonych sytuacjach 
nie mogą być one opodat-
kowane na zasadach ogól-
nych – stwierdził WSA 
i jako przykład wskazał 
usługi własne. Z taką sy-
tuacją mamy właśnie do 
czynienia w tej sprawie 
– orzekł.

Dwa zagadnienia

W rozstrzygnięciu sprawy 
NSA wskazał na dwa naj-
istotniejsze w niej zagad-
nienia. Pierwsze z nich 
– jak tłumaczył sędzia Ro-
man Wiatrowski – dotyczy 
tego, czy w odniesieniu do 
spółki świadczącej w tym 
przypadku usługi hotelo-
we i nabywającej dla swo-
ich klientów usługi ga-
stronomiczne obowiązuje 
klauzula standstill w VAT. 
Sąd kasacyjny nie miał 

wątpliwości, że tak jest  
i że w odniesieniu do tego 
przypadku można stosować 
art. 88 ust. 1 pkt 4 lit. a usta-
wy o VAT w brzmieniu 
sprzed 1 stycznia 2008 r.

Drugi problem – jak pod-
kreślił sędzia Wiatrowski 
– dotyczył tego, jak na 
gruncie ustawy o VAT na-
leży definiować usługi tu-
rystyki. 

– Ustawa o VAT nie za-
wiera definicji legalnej 
usług turystycznych, co 
nie oznacza, że w tym za-
gadnieniu można odwoły-
wać się tylko do wykładni 
językowej odnoszącej się do 
samego pojęcia turystyki, 
jak uczynił to organ inter-
pretujący. Jest to wykładnia 
zawężająca dla podatnika 
– tłumaczył sędzia Wia-
trowski. 

Wyjaśnił, że należy 
w tym przypadku przyjąć 
podejście liberalne, skupić 
się na znaczeniu potocz-
nym turystyki, a to ozna-
cza, że samo świadczenie 
usług noclegowych (zakwa-
terowania) i gastronomicz-
nych również będzie obję-
te zakresem pojęciowym 
usług turystyki na gruncie 
ustawy o VAT. 

– Co ważne, liberalne po-
dejście nie przekłada się 
na interpretowanie poję-
cia usług turystyki w ode-
rwaniu od orzecznictwa 
sądów administracyjnych 
– podkreślił sędzia.

Wskazał na linię orzecz-
niczą NSA pozwalającą na 
rozszerzającą wykładnię 
pojęcia usług turystyki, 
w tym wyroki: z 4 wrze-
śnia 2009 r. (sygn. akt 
I FSK 1252/07), z 20 czerw-
ca 2011 r. (I FSK 897/10),  
z 18 października 2019 r. 
(I FSK 1921/16), z 8 lip-
ca 2021 r. (I FSK 276/18), 
z 31 stycznia 2023 r. (I FSK 
2347/19). ©℗

Współpraca Katarzyna Jędrzejewska

 interpretacja 

Mariusz Szulc 

mariusz.szulc@infor.pl

Kwoty obowiązkowych na-
piwków, które otrzymują 
kelnerzy zatrudnieni przez 
zewnętrzną firmę współ-
pracującą z restauracją, 
stanowią opodatkowany 
obrót zarówno po stronie 
pracodawcy, jak i restau-
racji – wynika z dwóch 
niedawnych interpretacji 
indywidualnych dyrek-
tora Krajowej Informacji  
Skarbowej. 

To oznacza, że oba pod-
mioty powinny zapłacić  
23 proc. VAT od kwot prze-
kazywanych przez klien-
tów lokalu gastronomicz-
nego. W sprawie istotne 
było to, że przekazanie na-
piwku w wysokości 10 proc.  
zamówienia było obo-
wiązkowe. Było to więc 
w praktyce dodatkowe 
wynagrodzenie doliczane 
do rachunku. Restauracja 

przekazywała kwotę na-
piwków do współpracu-
jącego z nią pracodawcy 
kelnerów, a ten następnie 
rozdzielał środki swoim 
podwładnym. 

Zarówno pracodawca, 
jak i restauracja przeko-
nywały we wnioskach 
o interpretację 
indywidualną, że 
kwoty napiwków  
nie powinny być 
p o w i ę k s z a n e 
o VAT. Tłumaczyły, 
że nie jest to wynagrodze-
nie za jakąkolwiek usługę 
świadczoną czy to przez 
spółkę, czy restaurację na 
rzecz klienta. Zwracały 
uwagę, że wynagrodzenie 
za usługę gastronomiczną 
jest pobierane niezależnie 
od tego, czy kelner otrzyma 
napiwek. Zarówno spółka, 
jak i restauracja zajmują 
się wyłącznie technicznym 
rozliczeniem tej kwoty. 
To klient lokalu i obsłu-
gujący go kelner mogą 

więc być co najwyżej od-
powiedzialni za rozlicze-
nie napiwku. Na poparcie 
tej tezy w obu wnioskach 
o interpretację przywoła-
no wyrok Trybunału Spra-
wiedliwości UE z 3 marca 
1994 r. (sygn. akt C-16/93). 
TSUE stwierdził wte-

dy, że pieniądze 
wrzucane ulicz-
nemu grajkowi 
przez przechod-
niów nie mogą  
być uznane za 

wynagrodzenie opodat-
kowane VAT. Uzasadnił to 
tym, że nie istnieje umo-
wa wskazująca na powią-
zanie płatności ze świad-
czeniem, płacące osoby nie 
zamawiają gry muzyka, 
a środki pieniężne są prze-
kazywane dobrowolnie.

Dyrektor Krajowej In-
formacji Skarbowej nie 
dał się jednak przekonać. 
Przypomniał, że napiwki 
są obowiązkowo doliczane 
do kwoty zamówienia w re-

stauracji, a więc nie stano-
wią dobrowolnego wyna-
grodzenia za wykonanie 
usługi gastronomicznej. 
Bez zapłaty ceny powięk-
szonej o napiwek klient 
nie zostanie obsłużony, 
a więc nie można porów-
nywać tej sytuacji do spra-
wy rozstrzygniętej przez 
TSUE we wspomnianym 
wyroku z 3 marca 1994 r. 
– podkreślił dyrektor KIS. 
Obowiązkowe napiwki są 
więc opodatkowanym ele-
mentem wynagrodzenia, 
które restauracja otrzy-
muje za świadczenie swo-
ich usług. Wejdą również 
do podstawy opodatkowa-
nia po stronie pracodawcy 
kelnerów, bo są elementem 
należnego wynagrodzenia 
za wykonywanie przez nich 
usług na rzecz restauracji 
– podsumował. ©℗

Więcej na 
 www.gaze-

taprawna.pl

Interpretacje indywidualne dy-
rektora KIS z 30 czerwca 2023 r. 
(sygn. 0114-KDIP1-3.4012.179.2023.2.LK 
i 0114-KDIP1-3.4012.178.2023.2.MPA.RR)

oRzecznIctWo

Wyrok nSA z 26 czerwca 2023 r., 
sygn. akt I FSK 603/19 
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 orzeczenie  Usługi turystyki należy interpretować szeroko,  
pojęcie to obejmuje także usługi hotelowe i gastronomiczne 
– orzekł Naczelny Sąd Administracyjny

STAROSTA  WADOWICKI

NGK.6821.34.2023 Wadowice, dnia 06.07.2023r.

O G Ł O S Z E N I E

Na podstawie art. 114 ust.3, art. 124, art. 124a  ustawy z dnia 21 sierpnia 1997r. 

o gospodarce nieruchomościami (tekst jednolity Dz.U. z 2023r. poz. 344 z późn. 

zm), w związku z art.61§4 ustawy z dnia 14 czerwca 1960r. Kodeks postępowania 

administracyjnego ( tekst jednolity Dz. U. z 2023r. poz. 775 z późn. zm. )

STAROSTA   WADOWICKI

zawiadamia o zamiarze ograniczenia w drodze decyzji administracyjnej sposobu 

korzystania z nieruchomości o nieuregulowanym stanie prawnym obejmującej 

część działek nr 428/3 o pow. 0,0291 ha, nr 11465/2 o pow. 0,8101 ha  położonej 

w obr. Ponikiew jedn. ewid. Wadowice -obszar wiejski, przez zezwolenie inwe-

storowi- Polskiej  Spółkce Gazownictwa  Spółka z o.o. z siedzibą w Tarnowie, na 

przeprowadzenie przewodów i urządzeń służących do przesyłania gazu ziemnego 

tj. gazociągu  średniego ciśnienia dn63 MOP 0,5 MPa w ramach rozbudowy sieci 

gazowej wraz z przyłączem średniego ciśnienia do budynku mieszkalnego w miej-

scowości Ponikiew.  

Zgodnie z  zaświadczeniem Sądu Rejonowego w  Wadowicach V Wydział Ksiąg 

Wieczystych księgi gruntowe dla wsi Ponikiew uległy częściowemu zniszczeniu. 

Sąd nie posiada spisu parcelowego dla wsi Ponikiew. Wobec nie przedłożenia przez 

wnioskodawcę wraz z wnioskiem jakichkolwiek dokumentów ułatwiających poszu-

kiwania nie jest w stanie ustalić  księgi wieczystej ani stanu własności dla działki nr 

428/3 położonej w Ponikwi . Równocześnie Sąd w zaświadczeniu poinformował, że 

parcela gruntowa nr 11465/2 położona w Ponikwi objęta jest zbiorem dokumentów 

ZD nr 6606. W wyniku zmian geodezyjnych działka nr 11465/2 położona w Ponikwi  

oraz działki objęte innymi zbiorami dokumentów zostały połączone w wyniku czego 

postała działka 11455/1 położona w Ponikwi, dla której założono księgę wieczystą. 

W  oparciu o  dokumenty znajdujące się w  zasobach archiwalnych Starostwa 

Powiatowego w  Wadowicach  Wydziału Geodezji, Kartografii i  Gospodarki 

Nieruchomościami tj. operatu pomiarowego ustalenia stanu władania część I  rok 

1967/68 ustalono, że   parcela gruntowa nr 11465/2, która zniosła się do działki 

nr 11455/1 posiadała powierzchnię 883m2  i jej dotyczy powyższe zaświadczenie.

Ustalono również, że istniała druga parcela gruntowa o nr 11465/2 o pow. 7562m2  

do której zniosła się parcela gruntowa nr 11464 o pow. 539m2 . W wyniku tego 

zniesienia powstała parcela gruntowa 11465/2 o pow. 8101 m2 .  Przedmiotowa 

działka jest tożsama z ujawnioną obecnie w ewidencji gruntów i budynków działką 

nr 11465/2 o pow. 0,8101 ha, której stan prawny jest nieuregulowany. 

Jeżeli w terminie 2 miesięcy od dnia niniejszego ogłoszenia nie zgłoszą się osoby, 

które wykażą, że przysługują im prawa rzeczowe do przedmiotowej nieruchomości, 

zostanie wydana przez Starostę Wadowickiego decyzja administracyjna o ograni-

czeniu sposobu korzystania  nieruchomości obejmującej część działek nr 428/3 

o pow. 0,0291 ha, nr 11465/2 o pow. 0,8101 ha  położonej w obr. Ponikiew jedn. 

ewid. Wadowice -obszar wiejski.

Zgłoszenia należy kierować na adres: Starostwo Powiatowe w Wadowicach, 

Wydział Geodezji, Kartografii i  Gospodarki Nieruchomościami,  

ul. Mickiewicza 24, 34-100 Wadowice. 

STAROSTA  WADOWICKI

NGK.6821.8.2022 Wadowice, dnia 06.07.2023r.

O G Ł O S Z E N I E

Na podstawie art. 114 ust.3, art. 124, art. 124a  ustawy z dnia 21 sierpnia 1997r. o gospo-

darce nieruchomościami (tekst jednolity Dz.U. z 2023r. poz. 344 z późn. zm), w związku 

z art.61§4 ustawy z dnia 14 czerwca 1960r. Kodeks postępowania administracyjnego ( tekst 

jednolity Dz. U. z 2023r. poz. 775 z późn. zm. )

 

STAROSTA   WADOWICKI

zawiadamia o zamiarze ograniczenia w drodze decyzji administracyjnej sposobu korzy-

stania z nieruchomości o nieuregulowanym stanie prawnym obejmującej część działek nr 

718/1  o pow. 0,2320ha i   nr 1166 o pow. 0,0166 ha,  położonej w obr. Mucharz jedn. 

ewid. Mucharz,  przez zezwolenie inwestorowi- Polskiej Spółce Gazownictwa  Spółka z o.o. 

z siedzibą w Tarnowie, na wykonania na przedmiotowych działkach rozbudowy sieci gazowej 

ø 63 PE100RC SDR11-318,90 m  wraz z dwoma przyłączami  gazowymi w ramach zadania 

inwestycyjnego pn.:”Rozbudowa sieci gazowej wraz z budową  dwóch przyłączy gazowych do 

zasilania budynków mieszkalnych jednorodzinnych w miejscowości Mucharz”.

Zgodnie z zaświadczeniem Sądu Rejonowego  w Wadowicach Wydziału Ksiąg Wieczystych  

księgi gruntowe dla wsi Mucharz uległy częściowemu zniszczeniu. Sąd posiada  przedwojen-

ny, niekompletny spis parcelowy dla wsi Mucharz. Wobec nie przedłożenia przez wniosko-

dawcę wraz z wnioskiem jakichkolwiek dokumentów ułatwiających poszukiwania dla działki 

nr 1166 położonej w Mucharzu nie można ustalić księgi wieczystej ani stanu własności.

Dla działki nr 718  Sąd Rejonowy w Wadowicach V Wydział Ksiąg Wieczystych prowadzi księgę 

wieczystą w której w dziale II jako współwłaściciele ujawnieni są między innymi Stanisław 

Baca s. Franciszka i Joanny udział 105/1260cz., Karolina Joanna Baca c. Jana i Katarzyny 

udział 105/1260cz.,  Stanisław Marzec s. Wawrzyńca i Anny oraz jego żona Wanda udział 

150/1260cz.we wspólności ustawowej majątkowej małżeńskiej,  Antoni Harbut s. Józefa 

i Franciszki udział  28/1260cz.,  Antoni Harbut s. Józefa i Franciszki oraz  Zofia Harbut c. 

Stanisława i Ludwiki udział 56/1260cz. we wspólności ustawowej majątkowej małżeńskiej, 

Maria Anna Gancarczyk c. Józefa i Franciszki udział 28/1260cz., Jędrzej Sikora udział 

60/1260cz., Anna Sikora udział 60/1260cz., Wiktoria Sikora udział 60/1260cz.,  Jędrzej 

Paździor udział 60/1260cz., Jan Targosz udział 10/1260cz.,  Franciszek Targosz udział 

10/1260cz.,  Anna Targosz udział 10/1260cz.,  Jan Kowalczyk udział 224/1260cz., Józef 

Mosór udział 42/1260cz.,  Anna Mosór udział 42/1260cz., Władysław Górkiewicz udział 

105/1260cz., Maria Górkiewicz udział 105/1260cz. Stanisław Baca, Karolina Joanna Baca 

zmarli, po zmarłych zostały przeprowadzone postępowania spadkowe. Stanisław Marzec, 

Antoni Harbut, Maria Anna Gancarczyk, Zofia Harbut zmarli  i nie przeprowadzono po nich 

postępowań spadkowych. 

Odnośnie Jędrzeja Sikory, Anny Sikory, Wiktorii Sikory,  Jędrzeja Paździor,  Jana Targosza,  

Franciszka  Targosza,  Anny Targosz,  Jana Kowalczyka, Józefa Mosór,  Anny Mosór, 

Władysława Górkiewicza, Marii Górkiewicz w oparciu o dane zawarte w księdze wieczystej nie 

udało się ustalić ani daty ani miejsca zgonu. Biorąc pod uwagę ujawnione w księdze wieczy-

stej  daty podstaw wpisów prawa własności ww. osób oraz kierując się zasadami logicznego 

rozumowania, popartych doświadczeniem życiowym  należy uznać, że  ww. osoby nie żyją. 

W wyniku podziału geodezyjnego z działki nr 718 powstała między innymi działka nr 718/1.

Na podstawie art. 28 Kpa stroną niniejszego postępowania są żyjący współwłaściciele ww. 

działki.

Jeżeli w terminie 2 miesięcy od dnia niniejszego ogłoszenia nie zgłoszą się osoby, które wy-

każą, że przysługują im prawa rzeczowe do przedmiotowej nieruchomości, zostanie wydana 

przez Starostę Wadowickiego decyzja administracyjna o ograniczeniu sposobu korzystania  

nieruchomości obejmującej część działek nr 718/1  o pow. 0,2320ha i  nr 1166 o pow. 0,0166 

ha   położonej w obr. Mucharz jedn. ewid. Mucharz. 

Zgłoszenia należy kierować na adres: Starostwo Powiatowe w Wadowicach, Wydział 

Geodezji, Kartografii i Gospodarki Nieruchomościami, ul. Mickiewicza 24, 34-100 

Wadowice. 
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Producenci energetyków mogą odetchnąć z ulgą 
 przedsiębiorcy 

Adam Pantak  

adam.pantak@infor.pl

Choć z powodu braku stanowi-
ska rządu nie doszło na piąt-
kowym posiedzeniu Sejmu do 
głosowania nad poprawkami 
do projektu nowelizacji usta-
wy o zdrowiu publicznym, to 
już dziś wiadomo, że regu-
lacjom, zapowiadanym jako 
radykalne rozprawienie się 
ze szkodliwymi dla zdrowia 
napojami energetycznymi, 
wybito zęby. Wnioskodawcy 
wycofali się z ograniczeń w re-
klamowaniu energetyków oraz 
wymogu organizowania przez 
sklep osobnego stoiska na te 
produkty. Pozostał główny za-
pis, czyli zakaz sprzedaży na-
pojów energetyzujących oso-
bom do lat 18. 

– Złożona dziś przeze mnie 
poprawka zupełnie wyłącza za-
kres regulacji dotyczących re-
klam i promowania napojów 
energetycznych – wyjaśniał na 
piątkowym posiedzeniu komi-
sji zdrowia poseł Kamil Bort-
niczuk (Partia Republikańska), 
jeden z autorów projektu. Jak 
stwierdził, sam zakaz sprzeda-
ży energetyków osobom do 18. 
roku życia ma skutecznie znie-
chęcać do propagowania tych 
napojów wśród dzieci. W pier-
wotnej wersji projektu promo-
wanie energetyków w radiu 
i telewizji było dozwolone wy-
łącznie między godz. 20 a godz. 
6. Zabraniano także wykorzy-
stywania wizerunku dzieci oraz 
haseł kojarzących się z wital-
nością i energią. Początkowo 
projektodawcy chcieli zakazać 
wyświetlania spotów reklamo-

wych, w których napoje energe-
tyczne byłyby łączone z atrak-
cyjnym wyglądem, sukcesem 
zawodowym, relaksem albo 
dobrymi wynikami w sporcie.  

Jak wyjaśnił Kamil Bortniczuk, 
za rezygnacją z ostrego rozpra-
wienia się z zachęcaniem do ku-
powania i spożywania napojów 
zawierających kofeinę lub tau-
rynę przemawiała niechęć Ko-
misji Europejskiej wobec takie-
go rozwiązania. W przypadkach 
ograniczeń handlu albo działań 
marketingowych konieczne jest 
uzyskanie notyfikacji unijnych 
komisarzy. Posłanka Marcelina 
Zawisza (Lewica Razem) pytała 
jednak o to, jakie konkretne za-
strzeżenia ma UE, i dodawała, że 
reklamowanie energetyków po-
winno być traktowane tak samo 
jak zachęcanie do kupowania al-
koholu albo papierosów. 

– Brakuje mi rozwiązań 
w zakresie edukacji zdrowot-
nej – apelowała. Według niej 
kampanie edukacyjne powin-
ny być skierowane także do do-
rosłych, czyli osób, które nadal 
będą mogły kupować napoje 
energetyzujące. 

Przedstawiciele producen-
tów i handlowców, choć z en-
tuzjazmem przywitali popraw-
kę wnioskodawców, to jednak 
skarżyli się na krótki czas, jaki 
pozostał do daty wejścia w ży-
cie przepisów, tzn. 1 stycznia 
2024 r. Wskazując na zmniej-
szone obroty branży, domagali 
się przedłużenia vacatio legis do 
co najmniej 2025 r. Karol Stec 
z Polskiej Organizacji Handlu 
wskazywał na zawarty w ory-
ginalnym projekcie wymóg 
posiadania przez sprzedawcę 
oddzielnego stoiska, wzorowa-

nego na tym z alkoholem. Kamil 
Bortniczuk wyjaśnił, że w efek-
cie jego poprawki ten wymóg 
znika. Tłumaczył także, że ujed-
noliceniu uległy sankcje nakła-
dane np. na tych, którzy wbrew 
przepisom sprzedadzą energe-
tyki niepełnoletnim. Znika tak-
że całkowicie groźba kary dla 
reklamodawców. Początkowo 
miała ona wynieść nawet pół 
miliona złotych. 

Poseł Marek Rutka (Nowa Le-
wica) pytał o zasadność zabra-
niania sprzedaży energetyków 
np. za pomocą automatów na 
uczelniach wyższych. Kamil 
Bortniczuk nie widzi potrzeby 
wyłączania uczelni z zakazu 
sprzedaży.  ©℗
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Kontrakty dla własnych spółek 
bez żadnych procedur?

Sławomir Wikariak 

slawomir.wikariak@infor.pl

Ministerstwo Rozwoju i Tech-
nologii rozpoczęło konsulta-
cje nad propozycjami zmian 
w przepisach o zamówieniach 
publicznych. W minionym ty-
godniu odbyło się spotkanie, na 
które zaproszono wybranych 
zamawiających i przedstawi-
cieli przedsiębiorców, by omó-
wić zgłoszone przez nich pro-
pozycje zmian w przepisach. 
Wśród nich jest postulat peł-
nomocnika rządu ds. Central-
nego Portu Komunikacyjnego, 
który zmierza do całkowitego 
wyłączenia zamówień in-house 
spod ustawy – Prawo zamówień 
publicznych (t.j. Dz.U. z 2022 r. 
poz. 1710 ze zm.). 

Chodzi o zamówienia we-
wnętrzne, zlecane własnym 
podmiotom (np. spółkom ko-
munalnym przez gminy czy też 
spółkom córkom przez spółkę 
matkę, jak w przypadku CPK). 
Dyrektywa unijna pozwala wy-
łączyć je spod przepisów. W Pol-
sce zdecydowano się na rozwią-
zanie pośrednie – są traktowane 
jako zamówienia z wolnej ręki. 
To wynik kompromisu, które-
go wypracowanie zajęło lata. 
Z jednej strony formalności 
jest mniej, z drugiej – jednak 
zamawiający muszą publikować 
ogłoszenia o zamiarze zawar-
cia umowy, dzięki czemu wyko-
nawcy dowiadują się o tych pla-
nach i mogą je oprotestowywać. 
Tak było w przypadku wartego 
ponad 1 mld zł zlecenia na od-
biór warszawskich śmieci. Fir-
my udowodniły przed Krajową 
Izbą Odwoławczą, a następnie 
przed sądem, że nie spełniono 

przesłanek do zastosowania 
procedury in-house i stołeczny 
ratusz musiał ostatecznie roz-
pisać otwarty na konkurencję 
przetarg. 

Zagrożenie  
dla przejrzystości

Wyłączenie tych zamówień 
spod przepisów ustawowych 
oznaczałoby brak obowiązku 
informowania o nich. Niepo-
koi to ekspertów. 

– Publikacja ogłoszenia 
o zamiarze zawarcia umowy  
in-house jest zasadniczym ele-
mentem umożliwiającym kon-
trolę prawidłowości ich udzie-
lania. Dzięki niemu rynek 
dowiaduje się o planowanym 
wyborze tej formy realizacji za-
mówienia i może zareagować, 
składając odwołanie do KIO 
– mówi dr Wojciech Hartung, 
adwokat z kancelarii Domański 
Zakrzewski Palinka.

– Innymi słowy ogłoszenia 
gwarantują prawo do sądu 
i realną kontrolę nad naduży-
waniem stosowania tego typu 
zamówień. Warto przy tym 
podkreślić, że zarzuty wobec za-
stosowania procedury in-house 
nierzadko okazują się słuszne. 
Na podstawie moich osobistych 
doświadczeń mogę powiedzieć, 
że mniej więcej połowa odwo-
łań jest uwzględniana – dodaje.

Problem jest istotny, gdyż 
jak pokazują dane Urzędu Za-
mówień Publicznych, w 2021 r. 
zawarto kontrakty in-house na 
prawie 4 mld zł, i to nie wli-
czając w to zamówień poniżej 
progów unijnych (patrz: grafi-
ka). Wyłączenie ich spod usta-
wy oznaczałoby, że zniknęłyby 
informacje na ich temat. 

– Każde wyłączenie spod 
przepisów może prowadzić do 
nadużyć. Wymogi dokumenta-
cyjne, w tym publikacja ogło-
szeń i związane z nią prawo do 
składania odwołań, to jedyny 
hamulec. Jeśli z niego zrezy-
gnujemy, to nawet nie poznamy 
skali ewentualnych naruszeń, 
bo zwyczajnie nie będziemy 
o nich wiedzieć – podkreśla 
Grzegorz Lang, dyrektor ds. 
prawnych w Federacji Przed-
siębiorców Polskich.

Decyzje jeszcze nie zapadły

CPK argumentuje, że prawo 
unijne pozwala na całkowite 
wyłączenie zleceń in-house 
z reżimu zamówień publicz-
nych, a polskie rozwiązanie nie-
potrzebnie mnoży formalności. 

– W zamówieniu z wolnej 
ręki własną jednostkę czy part-
nera publicznego traktuje się 
jak każdego innego wykonaw-
cę i wymaga się m.in. złożenia 
podmiotowych środków dowo-
dowych. Tymczasem nie jest to 
rodzaj współpracy, który powi-
nien być obciążony obowiąz-
kami, z jakimi zawsze wiąże 
się tryb zamówienia z wolnej 
ręki – zauważa Konrad Majszyk, 
rzecznik prasowy CPK. 

Zapytani przez nas eksperci 
przyznają, że można dyskuto-
wać o ograniczeniu pewnych 
formalności. 

– Można np. pomyśleć o zła-
godzeniu wymogu przedstawia-
nia dokumentów dotyczących 
braku podstaw wykluczenia, 
odstąpieniu od powoływa-
nia komisji przetargowej lub 
uproszczeniu protokołu doty-
czącego udzielania zamówień. 
Nie widzę natomiast podstaw 

do odstąpienia od obowiązku 
sporządzania analizy potrzeb 
i wymagań – podpowiada  
dr Wojciech Hartung. 

Z kolei dla Grzegorza Langa 
najważniejsze jest zachowa-
nie przejrzystości i związanej 
z nią konkurencji.

– Mówimy bowiem nie tylko 
o interesie wykonawców, lecz 
także o wartościach, które leżą 
u podstaw całego systemu za-
mówień publicznych – zazna-
cza ekspert.

Przedstawiciele CPK zapew-
niają, że są otwarci także na 
inne rozwiązania, które nie 
powodowałyby obaw uczest-
ników rynku.

– Wszystkie nasze propozycje 
mają na celu wspomóc zarówno 
wykonawców, jak i zamawiają-
cych i dzięki temu usprawnić 
proces udzielania zamówień 
publicznych – podkreśla Kon-
rad Majszyk.

Dodatkowo CPK chciałoby 
zliberalizować przesłanki do 
korzystania z procedury in-
-house. Dziś takiego zamó-
wienia można udzielić tylko 
spółkom, które co najmniej  
90 proc. swej działalności wy-
konują na rzecz zamawiają-
cego, który je kontroluje. CPK 
chciałoby, aby próg ten wy-
niósł 80 proc. Spółki mogłyby 
więc więcej zarabiać przy zle-
ceniach zewnętrznych, także 
na rynku komercyjnym. 

Resort rozwoju na razie nie 
chce komentować tych pro-
pozycji i swojego stosunku do 
nich. 

– Na chwilę obecną nie za-
padły decyzje, w tym o roz-
poczęciu prac legislacyjnych, 
dotyczące którejkolwiek ze 
zgłoszonych propozycji, rów-
nież tej odnoszącej się do zamó-
wień in-house – odpowiedział 
na nasze pytania.  ©℗

 przetargi  CPK chce całkowitego wyłączenia zleceń  
in-house z przepisów o zamówieniach publicznych. Firmy 
nie wiedziałyby wówczas o planach zawarcia umowy 
i nie mogłyby podważać ich przed KIO

Etap legislacyjny
Projekt w pracach sejmowej komisji 
zdrowia 

Czytaj w eDGP gazetaprawna.pl/edgp30

Od lipca samorządowcy z wyższymi pensjami 
– sprawdź procedury i wzory dokumentów



Pół roku dyrektywy Omnibus i koniec taryfy ulgowej

Tomasz Ciechoński 
tomasz.ciechonski@infor.pl

Przypomnijmy, od 1 stycz-
nia 2023 r. ustawa o infor-
mowaniu o cenach towarów 
i usług (t.j. Dz.U. z 2023 r. 
poz. 168) obliguje przed-
siębiorców prowadzących 
sprzedaż stacjonarnie lub 
w internecie, by stosując 
promocję, podawali naj-
niższą cenę danego to-
waru lub usługi w okresie  
30 dni przed wprowadze-
niem obniżki. To efekt 
implementacji dyrektywy 
2019/2161 (dyrektywy Omni-
bus), która ma chronić kon-
sumentów przed fałszywy-
mi promocjami. 

Do tej pory prezes UOKiK 
łagodnie podchodził do 
przypadków naruszania 
nowych przepisów. Wydał 
ponad 60 wystąpień, które 

w większości doprowadziły 
do zmiany przez przedsię-
biorców zakwestionowa-
nych praktyk. Nadal pro-
wadzi 12 postępowań wobec 
firm prowadzących handel 
stacjonarny. 

Zbyt mała czcionka

Postępowania wobec czte-
rech znanych sprzedawców 
są pierwszymi, w których 
zdecydował się na posta-
wienie zarzutów. Uznał, 
że przedsiębiorcy mogli 
wprowadzać konsumen-
tów w błąd i naruszać ich 
zbiorowe interesy. Jeden ze 
sklepów miał nie podawać 
informacji o najniższej ce-
nie z okresu 30 dni. Przy-
kładowo oferował promocję 
bluzy damskiej za 178 zł, co 
rzekomo było ceną niższą  
o 15 proc. w stosunku do 
ceny początkowej. „Tym-

czasem przy porówna-
niu tej obniżki do najniż-
szej ceny z 30 dni przed jej 
wprowadzeniem okazywało 
się, że cena jest aktualnie  
o 55 proc. wyższa” – czyta-
my w komunikacie UOKiK. 

– Przedsiębiorcy są przy-
zwyczajeni do tego, że przed 
1 stycznia 2023 r. obniżka 
odnosiła się do ostatniej 
ceny. Teraz UOKiK przyj-
muje, że obniżkę trzeba 
obliczać w stosunku do 
najniższej ceny z 30 dni 
poprzedzających promo-
cję. Jeżeli więc cena towaru 
dwa tygodnie temu wyno-
siła 8 zł, następnie została 
podniesiona do 10 zł i znów 
obniżona do 8 zł, to według 
UOKiK nie jest to obniżka. 
Trzeba więc bardzo uważać 
z informowaniem o promo-
cji w sposób ugruntowany 
przez wiele lat praktyki 
– mówi adwokat Krzysztof 
Witek z kancelarii Traple 
Konarski Podrecki i Wspól-
nicy. 

– To są bardzo świeże re-
gulacje i moim zdaniem 
dobrze by było, gdyby pre-
zes UOKiK jeszcze przez ja-
kiś czas podchodził do tego 
z pewną wyrozumiałością. 

Zakładam, że duża część 
przedsiębiorców nie robi 
tego umyślnie, a może to 
być efekt niefrasobliwości 
i pomyłek – dodaje prawnik.

Zbiorowe interesy konsu-
mentów może naruszać nie 

tylko brak informacji o naj-
niższej cenie z 30 dni przed 
wprowadzeniem obniżki, 
lecz także informowanie 
o tym w sposób nieczytel-
ny. Prezes UOKiK za takie 
postępowanie uznał „stoso-
wanie małej czcionki, słabo 
widocznego koloru w zesta-
wieniu z wyrazistymi komu-
nikatami o cenie aktualnej 
bądź o wielkości rabatu”.

– To bardzo indywidual-
ne i bardzo subiektywne, co 
jest widoczne, a co nie jest 
widoczne. Moim zdaniem 
takie zarzuty wymagałyby 
zbadania tego np. na pew-
nej próbie konsumentów 
albo przez biegłego. Prezes 
UOKiK powinien pamiętać, 
że ma obowiązek wyczerpu-
jąco zebrać i rozpatrzyć cały 
materiał dowodowy sprawy 
– zwraca uwagę Krzysztof 
Witek. 

Cena z 30 dni 

W innej z rozpatrywa-
nych spraw przedsiębior-
ca zdecydował się udostęp-
nić w internecie filtr do 
wyszukiwania promocji. 
Według organu takie na-
rzędzia powinny się opie-
rać na najniższej cenie  
z 30 dni przed obniżką. 
Tymczasem w rozpatry-
wanej sprawie podstawą 
filtrowania były różne 
punkty odniesienia. 

– Jeżeli filtry wyszukiwa-
nia były tak ustawione, że 
uniemożliwiały prawidło-
we wyświetlenie obniżek 
cenowych, również mogło 
dojść do naruszenia. Prezes 
UOKiK podkreśla, że narzę-

dzia prezentujące promocje 
muszą być dostosowane do 
wymogów omnibusowych. 
Uważam, że trzeba jednak 
zwracać uwagę na możliwo-
ści techniczne. Jeśli przed-
siębiorca nie ma możliwości 
określonego prezentowania 
(np. w wyszukiwarce raba-
tów) lub nie jest w stanie 
wprowadzić takiego narzę-
dzia w najbliższym czasie, 
to zarzuty mogą być przed-
wczesne – mówi Krzysz-
tof Witek.

Jeśli zarzuty się potwier-
dzą, przedsiębiorcom grozi 
kara w wysokości do 10 proc. 
ich rocznego obrotu. 

– Co prawda prezes UOKiK 
zapowiadał publicznie, że 
w drugiej połowie roku za-
czną się twardsze mechani-
zmy odziaływania, ale oso-
biście uważam, że dobrze 
by się stało, gdyby podszedł 
do tego z wyrozumiałością. 
Przepisy przez cały czas są 
nowe. Jeśli przedsiębiorcy 
złożą propozycje zobowią-
zań, to dobrze by się stało, 
aby prezes UOKIK wydał 
decyzje zobowiązujące, za-
miast nakładać kary finan-
sowe – podsumowuje adwo-
kat Witek. ©℗

AGATA OKOROWSKA

radca prawny, Kancelaria 
Prawna Law-Taxes.pl
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 konsumenci  Zalando, Media Markt, Sephora 
i Glovo mogły naruszyć obowiązujące od 
początku tego roku przepisy dotyczące 
informowania o promocjach cenowych. Tak 
uważa prezes Urzędu Ochrony Konkurencji 
i Konsumentów Tomasz Chróstny, który 
postawił przedsiębiorcom zarzuty

Dziennik Gazeta Prawna, 11 lipca 2023 nr 132 (6046)    gazetaprawna.pl firma i prawo

Śmierć wspólnika zazwyczaj 
jest przyczyną wielu problemów 
w funkcjonowaniu spółki z o.o. 
i niepewności, jak będzie wyglą-
dać jej dalsza działalność. Czy 
wprowadzając wcześniej odpo-
wiednie zapisy w umowie spółki, 
można uniknąć tego rodzaju 
komplikacji? 

Zmiany w składzie osobowym lub 
konieczność spłaty spadkobier-
ców mogą doprowadzić do proble-
mów, w tym finansowych spółki. 
Dlatego też zasady dziedziczenia 
udziałów powinny być dopasowa-
ne do potrzeb i możliwości spółki 
i wspólników. 

Zgodnie z kodeksem spółek han-
dlowych (k.s.h.), o ile umowa spół-
ki nie stanowi inaczej, udziały są 
dziedziczone i w miejsce zmarłego 
wspólnika wstępują jego spadko-
biercy. Jednak umowa spółki może 
przewidywać wyłączenie lub ogra-

niczenie wstąpienia spadkobier-
ców. Skuteczność tych zapisów jest 
uzależniona od określenia warun-
ków spłaty spadkobierców. Kodeks 
spółek handlowych nie zawiera 
wytycznych dotyczących sposo-
bu ustalania i dokonywania spła-
ty. Wspólnicy mogą więc według 
swojego uznania określić zasady 
wyliczenia wysokości spłaty, przy 
czym przyjmuje się, że powinny 
one prowadzić do ustalenia go-
dziwego wynagrodzenia, odpo-
wiadającego co najmniej wartości 
księgowej udziałów. Termin spłaty 

nie powinien przekraczać rozsąd-
nych granic. Jednak należy mieć 
na uwadze możliwości finansowe 
spółki i zapewnienie jej działania 
bez zmarłego wspólnika. Często 
korzystne jest ustalenie spłat ra-
talnych, rozłożonych w czasie. 
Przepisy k.s.h. nie wymagają, aby 
umowa spółki przewidywała spo-
sób postępowania z udziałami nie-
obejmowanymi przez spadkobier-
ców. Warto jednak uwzględnić tę 
kwestię w umowie, wprowadzając 
umorzenie udziałów lub przejęcie 
przez pozostałych wspólników.

Jak wspomniano, umowa spół-
ki może ograniczać wstąpienie 
spadkobierców, wskazując, kto 
może – lub nie – wstąpić w miejsce 
zmarłego wspólnika. Zwykle doty-
czy to ograniczeń wiekowych – do 
spółki mogą wstąpić tylko osoby 
pełnoletnie lub posiadające okre-
ślone wykształcenie czy umiejęt-
ności. Możliwe jest też ustalenie, 
że udziały przypadną wyłącznie 
jednemu spadkobiercy. Rozwiąza-
nie to pomoże uniknąć trudności 
w odbywaniu zgromadzeń i podej-
mowaniu uchwał.       Not. KT ©℗

Zapisy umowy spółki sposobem na uniknięcie kłopotów

 akademia prawa gospodarczego 1824 
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tyle „wystąpień miękkich” 

dotyczących zasad  

prezentowania obniżek 

wystosował już prezes UOKiK

 10 proc.

rocznego obrotu  
– tyle może wynieść kara  

dla przedsiębiorcy  

za łamanie przepisów

STAROSTA  WADOWICKI

NGK.6821.21.2023 Wadowice, dnia 06.07.2023r.

O G Ł O S Z E N I E

Na podstawie art. 114 ust.3, art. 124, art. 124a  ustawy z dnia 21 sierpnia 1997r. 
o gospodarce nieruchomościami (tekst jednolity Dz.U. z 2023r. poz. 344 z późn. 
zm), w związku z art.61§4 ustawy z dnia 14 czerwca 1960r. Kodeks postępowania 
administracyjnego ( tekst jednolity Dz. U. z 2023r. poz. 775 z późn. zm. )

STAROSTA   WADOWICKI

zawiadamia o zamiarze ograniczenia w drodze decyzji administracyjnej sposobu 
korzystania z nieruchomości o nieuregulowanym stanie prawnym obejmującej część 
działek nr 758/3 o pow. 0,0094 ha i nr 758/5 o pow. 0,0100ha  położonej w obr. 
Barwałd Górny jedn. ewid.- Kalwaria Zebrzydowska obszar wiejski, przez zezwole-
nie inwestorowi- TAURON Dystrybucja S.A z siedzibą w Krakowie, na budowę na 
przedmiotowych działkach elektroenergetycznej sieci kablowej SN 15 kV w ramach 
zadania inwestycyjnego pn.: „ Barwałd Górny-budowa słupowej stacji tr. 15/0,4 
kV nr [BBW31526] wraz z powiazaniem z siecią SN/nN,  przyłączenie urządzenia 
działkowe- projekt budowlano wykonawczy”. 

Dla  działek nr 758/3 i nr 758/5 obr. Barwałd Górny został wydany Akt Własności 
Ziemi  nr 1683/93/75 z dnia 04.07.1975r.  na rzecz Stanisławy Flak c. Pawła 
i Rozalii. Stanisława Flak zmarła po zmarłej został przeprowadzony spadek.  Spadek 
po zmarłej Stanisławie Flak nabyli między innymi  Maria Flaka i Jan Flaka, którzy 
zmarli. Po zmarłych nie przeprowadzono postępowania spadkowego, ani nie spisano 
aktu poświadczenia dziedziczenia.
Żyjący spadkobierca Stanisławy Flak na podstawie art. 28 Kpa jest stroną niniej-
szego postępowania. 

Jeżeli w terminie 2 miesięcy od dnia niniejszego ogłoszenia nie zgłoszą się osoby, 
które wykażą, że przysługują im prawa rzeczowe do przedmiotowej nieruchomości, 
zostanie wydana przez Starostę Wadowickiego decyzja administracyjna o ograni-
czeniu sposobu korzystania  nieruchomości obejmującej część działek nr 758/3 
o pow. 0,0094 ha i nr 758/5 o pow. 0,0100ha  położonej w obr. Barwałd Górny jedn. 
ewid.- Kalwaria Zebrzydowska obszar wiejski.
Zgłoszenia należy kierować na adres: Starostwo Powiatowe w  Wadowicach, 
Wydział Geodezji, Kartografii i Gospodarki Nieruchomościami, ul. Mickiewicza 24,  
34-100 Wadowice. 

STAROSTA  WADOWICKI

NGK.6821.20.2023 Wadowice, dnia 06.07.2023r.

O G Ł O S Z E N I E

Na podstawie art. 114 ust.3, art. 124, art. 124a  ustawy z dnia 21 sierpnia 1997r. o go-
spodarce nieruchomościami (tekst jednolity Dz.U. z 2023r. poz. 344 z późn. zm), w związ-
ku z art.61§4 ustawy z dnia 14 czerwca 1960r. Kodeks postępowania administracyjnego 
(tekst jednolity Dz. U. z 2023r. poz. 775 z późn. zm. )

STAROSTA   WADOWICKI

zawiadamia o zamiarze ograniczenia w drodze decyzji administracyjnej sposobu korzy-
stania z nieruchomości o nieuregulowanym stanie prawnym obejmującej część dział-
ki nr 1673 o pow. 0,0784 ha, położonej w obr. Barwałd Górny jedn. ewid.- Kalwaria 
Zebrzydowska obszar wiejski, przez zezwolenie inwestorowi- TAURON Dystrybucja 
S.A z siedzibą w Krakowie, na budowę na przedmiotowej działce elektroenergetycznej 
sieci kablowej SN 15 kV w ramach zadania inwestycyjnego pn.: „ Barwałd Górny-budowa 
słupowej stacji tr. 15/0,4 kV nr [BBW31526] wraz z powiazaniem z siecią SN/nN,  przy-
łączenie urządzenia działkowe- projekt budowlano wykonawczy”. 

Dla  działki nr 1673 Sąd Rejonowy w Wadowicach V Wydział ksiąg wieczystych prowadzi 
księgę wieczystą w której w dziale II jako współwłaściciele ujawnieni są : Jan Skoczylas 
w udziale 4/12cz., Katarzyna Janicka w udziale 2/12cz., Stanisława Skoczylas w udziale 
1/12cz., Franciszka Żakowa w udziale 1/12cz.,  Władysława Glanowska udział 1/12cz.,  
Edward Glanowski udział 1/12cz., Franciszka Żak c. Jana i Teresy  Adama Cycoń. 
W oparciu o dostęp do systemu PESEL ustalono, że Franciszka Żak c. Jana i Teresy 
i Edward Władysław Glanowski s. Ludwika i Anieli  nie żyją.  Po zmarłych nie przeprowa-
dzono postępowania  spadkowego.
Na podstawie danych zawartych w księdze wieczystej nie udało się ustalić ani daty ani 
miejsca zgonu pozostałych osób.

Na podstawie art. 28 Kpa stroną niniejszego postępowania jest żyjąca współwłaścicielka 
działki nr 1673 wpisana w księdze wieczystej w udziale 1/12 cz.  

Jeżeli w terminie 2 miesięcy od dnia niniejszego ogłoszenia nie zgłoszą się osoby, które 
wykażą, że przysługują im prawa rzeczowe do przedmiotowej nieruchomości, zostanie 
wydana przez Starostę Wadowickiego decyzja administracyjna o ograniczeniu sposobu 
korzystania  nieruchomości obejmującej część działki nr 1673 o pow. 0,0784 ha, położo-
nej w obr. Barwałd Górny jedn. ewid.- Kalwaria Zebrzydowska obszar wiejski.

Zgłoszenia należy kierować na adres: Starostwo Powiatowe w  Wadowicach, 
Wydział Geodezji, Kartografii i  Gospodarki Nieruchomościami, ul. Mickiewicza 24,  
34-100 Wadowice. 

OBWIESZCZENIE WOJEWODY ŚLĄSKIEGO
nr IFXIII.747.66.2023 z dnia 5.07.2023 r. 

Na podstawie art. 12 ust. 1 w związku z art. 19b ust. 1 ustawy z dnia 24 kwietnia 2009 r.  
o inwestycjach w zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego gazu ziemnego 
w Świnoujściu (tekst jednolity: Dz. U. z 2023 r. poz. 924), zwanej dalej specustawą 
gazową; art. 49 ustawy z dnia  14 czerwca 1960 r. – Kodeks postępowania administra-
cyjnego (tekst jednolity: Dz. U. 2023 r. poz. 775 ze zm.), podaję do publicznej wiado-
mości, że po rozpoznaniu wniosku Operatora Gazociągów Przesyłowych GAZ – SYSTEM 
S.A., działającego przez pełnomocnika, Wojewoda Śląski w dniu 4 lipca 2023 r. wydał 
decyzję nr 56/2023/WNT/G, znak sprawy: IFXIII.747.66.2023 o zezwoleniu na 
wejście na teren nieruchomości o numerze ewidencyjnym działki 684/3 położonej 
w gminie Wilamowice, obręb: Pisarzowice w oparciu o art. 19a specustawy gazowej 
dla realizacji inwestycji pn. „Budowa gazociągu DN500 MOP 8,4 MPa relacji Skoczów – 
Komorowice – Oświęcim – Etap III od ZZU Komorowice do ZZU Wilamowice”.
Decyzja podlega natychmiastowemu wykonaniu.
Decyzją zastał określony sposób, zakres i termin korzystania z nieruchomości.

POUCZENIE
1. Strony postępowania mogą zapoznać się z  treścią ww. decyzji w  Wydziale 

Infrastruktury Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego w  Katowicach, po uprzednim 
uzgodnieniu telefonicznym z inspektorem prowadzącym sprawę pod numerem 
telefonu: (32)  20 77 521. ul. Jagiellońska 25, pok. 522, w godzinach od 900 – 1400.

2. Od wydanej decyzji stronom przysługuje prawo wniesienia odwołania do Ministra 
Rozwoju i  Technologii w  Warszawie, za pośrednictwem Wojewody Śląskiego, 
w terminie:
– 7 dni od dnia jej doręczenia – wnioskodawcy, albo 
– 14 dni od dnia, w którym zawiadomienie o wydaniu decyzji w drodze obwiesz-

czenia uważa się za dokonane. 
3. Odwołanie powinno zawierać zarzuty odnoszące się do decyzji, istotę i zakres 

żądania będącego przedmiotem odwołania oraz wskazywać dowody uzasadniające 
to żądanie.

4. Przed upływem terminu do wniesienia odwołania strony mogą zrzec się prawa do 
wniesienia odwołania wobec organu administracji publicznej, który wydał decyzję 
(art. 127a § 1 Kpa ). Jeżeli oświadczenie o zrzeczeniu się prawa do wniesienia 
odwołania wniosą wszystkie strony postępowania, z dniem doręczenia organowi 
administracji publicznej tego oświadczenia przez ostatnią ze stron postępowania, 
decyzja staje się ostateczna i prawomocna (art. 127a § 2 Kpa), zatem nie ma moż-
liwości zaskarżenia jej do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego. 
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Śledzenie już trwa, korzyści 
zobaczymy po wakacjach

Elżbieta Rutkowska 

elzbieta.rutkowska@infor.pl

W Ogólnopolskiej Sieci Eduka-
cyjnej (OSE), w ramach której 
państwo zapewnia szkołom do-
stęp do internetu, monitorowa-
na jest internetowa aktywność 
użytkowników szkolnej sieci. 
Dotyczy to wszystkich urządzeń 
korzystających ze szkolnej sie-
ci, także mobilnych i poza lek-
cjami. Jeśli uczeń korzysta na 
przerwie ze smartfona podłą-
czonego do Wi-Fi, to też jest 
śledzony. Monitoring obejmuje 
także nauczycieli. 

Naukowa i Akademicka Sieć 
Komputerowa (NASK), będąca 
operatorem OSE, zapewnia, że 
system nie sprawdza wiado-
mości poczty elektronicznej, 
komunikatorów interneto-
wych ani aktywności na por-
talach, „które mogą zawierać 
dane wrażliwe bądź umoż-
liwiające identyfikację użyt-
kownika, w szczególności ta-
kich jak systemy transakcyjne 
banków, portale urzędowe czy 
służby zdrowia”.

Ingerencja w sferę prywatno-
ści jest jednak znaczna, dlate-
go też sprawą zajął się rzecznik 
praw obywatelskich.

„Wątpliwości budzi to, czy 
system nie ingeruje w sposób 
nieproporcjonalny w życie pry-
watne uczniów i nauczycieli” 
– stwierdził RPO w piśmie do 
dyrektora NASK, ministra edu-
kacji i nauki oraz ministra cy-
fryzacji. Podkreślił, że ograni-
czenia konstytucyjnych praw do 
prywatności i autonomii infor-
macyjnej jednostki są dopusz-
czalne jedynie „na zasadach 
określonych w  art. 31 ust.  3 
konstytucji”, tj. tylko w ustawie 
i tylko wtedy, gdy są konieczne 
w demokratycznym państwie 

m.in. dla zdrowia i moralności 
publicznej. Ponadto zgodnie 
z RODO „przetwarzanie danych 
osobowych musi być adekwat-
ne, stosowne oraz ograniczone 
do tego, co niezbędne do celów, 
w których te dane są przetwa-
rzane”.

RPO spytał m.in., kiedy zo-
staną udostępnione raporty 
generowane przez system B3 
(patrz: ramka) – gdyż dotych-
czas nic nie wiadomo o efek-
tach jego działania.

Na odwrót

– Mamy tu do czynienia z od-
wróconym kierunkiem działa-
nia. Nie może być tak, że naj-
pierw jakieś rozwiązanie zostaje 
wprowadzone, a dopiero potem 
sprawdza się, czy ono w ogó-
le działa – komentuje dr Paweł 
Litwiński, adwokat, partner 
w kancelarii Barta Litwiński. 
– Aby uzasadnić niezbędność 
ingerencji w prywatność, na-
leży postępować na podstawie 
dowodów. Pierwszym krokiem 
powinno więc być stwierdzenie 
istnienia zagrożenia dla uczniów 
w internecie. Potem należałoby 
zaprojektować system, badając 
przy tym, czy pożądanego efektu 
ochrony nie uda się osiągnąć bez 
ingerencji w prywatność oraz czy 
planowane rozwiązanie jest sku-
teczne – wylicza.

Nikt nie neguje istnienia pro-
blemu. – Można to uznać za wie-
dzę powszechną. Natomiast na 
dwóch kolejnych etapach do-
wodów zdecydowanie brakuje. 
A powinny być dostępne przed 
uruchomieniem systemu – pod-
kreśla prawnik. 

Radca prawny Małgorzata 
Topyła-Komosa zwraca uwa-
gę, że ustawa o OSE nie stano-
wi wprost, jakie zakresy danych 
i jak powinny być przetwarza-

ne na potrzeby monitorowania 
zagrożeń w internecie. – Każda 
ingerencja w prywatność powin-
na mieć uzasadnienie w prze-
pisach rangi ustawowej, które 
w tym przypadku wydają się nie 
być wystarczająco dookreślone, 
szczególnie z uwagi na wskazy-
wane przez NASK wykorzysty-
wanie sztucznej inteligencji do 
przetwarzania pozyskanych od 
uczniów informacji – stwierdza 
prawniczka. 

Zaufanie do organów

NASK i resort edukacji (mini-
ster cyfryzacji nie odpowiedział 
na pytania RPO) zapewniają, że 
zbierane dane są anonimizowa-
ne „w pierwszym kroku”. 

„Sytem B3 nie ingeruje w ży-
cie prywatne uczniów i nauczy-
cieli, dotyka jedynie tych treści, 
które nie zawierają co do zasady 
danych wrażliwych” – stwier-
dza MEiN. NASK dodaje, że 
„usługi bezpieczeństwa OSE 
mają charakter dobrowolny”. 
Alternatywnie szkoła może 
zapewniać ochronę przed tre-
ściami szkodliwymi „we wła-
snym zakresie”.

– Anonimizacja to warunek 
sine qua non. Inaczej doszłoby 
do nieproporcjonalnej ingeren-
cji w prawo do ochrony danych 
– zaznacza dr Litwiński. – Jeżeli 
rzeczywiście odbywa się to tak, 
jak pisze NASK, dane są dobrze 
zabezpieczone. Problematycz-
ne jest jednak to, że musimy 
się w tej kwestii oprzeć na za-
ufaniu do organów państwa 
– a w sferze prawa do ochrony 
danych osobowych nasza wła-
dza przez ostatnie lata raczej na 
takie zaufanie nie zapracowała 
– mówi prawnik.

Piotr Mieczkowski, dyrektor 
zarządzający Fundacji Digital 
Poland, zastanawia się zaś nad 

procedurą deklarowanej ano-
nimizacji. – Każde urządzenie 
oprócz IP ma też unikatowy 
adres MAC, po którym można 
śledzić użytkownika – zauważa. 
– Ochrona dzieci przed szkodli-
wymi treściami jest konieczna, 
ale powinna być połączona z ra-
portowaniem o zagrożeniach 
i  informacją o  skuteczności 
tych działań – podkreśla.

Owoce po wakacjach

Resort edukacji i  NASK po-
informowały RPO, że raport 
o wynikach pracy B3 placówki 
oświatowe dostaną na począt-
ku roku szkolnego 2023/2024. 
Ministerstwo argumentuje, że 
oparty na sztucznej inteligen-
cji system nadal się uczy, więc 
raportowanie na tym etapie 
„należy uznać za przedwcze-
sne”. NASK zapewnia zaś, że 
B3 już teraz wspiera pozostałe 
dwa systemy bezpieczeństwa 
OSE – uzupełnia ich tzw. bazy 
reputacyjne. „Rozpoznanie jed-

nej treści potencjalnie szkodli-
wej w jednej tylko szkole daje 
możliwość zablokowania jej 
dla wszystkich szkół w Polsce” 
– zachwala NASK. Jednak o tym 
aspekcie działania B3 także brak 
konkretnych informacji. 

Małgorzata Topyła-Komo-
sa powątpiewa w skuteczność 
zastosowanego rozwiązania. 
– OSE nie jest ograniczone do 
uczniów, ale mogą z niego ko-
rzystać też administracja szkol-
na czy nauczyciele. W tym za-
kresie nie da się wykluczyć, że 
dane dostarczone systemowi B3 
nie odzwierciedlą myśli wyłącz-
nie uczniów, ale całego grona 
szkolnego – wskazuje. Ponad-
to do treści, przed którymi ma 
chronić system, nadal będzie 
dostęp poza OSE. – Sama kon-
trola z wykorzystaniem danych 
osobowych nie może też zastą-
pić wsparcia w realnym świecie: 
edukowania czy pomocy psy-
chologicznej – stwierdza praw-
niczka. ©℗

 prywatność  Oparty na sztucznej inteligencji system 
monitoruje, co uczniowie robią w internecie. Ma zwiększyć 
bezpieczeństwo w sieci, ale na razie nie wiadomo,  
co zdziałał, bo dopiero się uczy
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Zgodnie z ustawą o Ogólnopolskiej Sieci Edukacyjnej (t.j. Dz.U. 
z 2017 r. poz. 2184; dalej: ustawa o OSE) operator OSE ma 
zadanie świadczenia szkołom usług bezpieczeństwa teleinfor-
matycznego, obejmujących ochronę przed szkodliwym opro-
gramowaniem, monitorowanie zagrożeń i bezpieczeństwa 
sieciowego.
Ochrona jest trzyetapowa:
■  system B1 wykorzystuje bazę reputacyjną zawierającą 

nazwy domen rozpoznanych jako szkodliwe w poszczegól-
nych kategoriach treści i blokuje dostęp do nich (Domain 
Name System);

■  system B2 analizuje i klasyfikuje treści na podstawie bazy 
adresów internetowych URL i na tej podstawie blokuje 
dostęp do stron należących do kategorii zabronionych 
w OSE (Security Web Gateway);

■  system B3 monitoruje aktywność internetową użytkow-
ników OSE, wyszukuje materiały nieodpowiednie dla 
najmłodszych użytkowników sieci i oznacza je jako poten-
cjalnie szkodliwe; dane są analizowane – z wykorzystaniem 
sztucznej inteligencji – przez klasyfikatory, które dokonują 
weryfikacji treści (tekstów, obrazów i filmów) i wskazują na 
materiały o charakterze potencjalnie szkodliwym; w przy-
szłości zagregowane dane o dostępie do takich treści będą 
podstawą do przygotowania raportu dla dyrektora szkoły 
i dalszych działań. 

Oprac. na podstawie materiałów NASK

Trzyetapowa ochrona przed zagrożeniami

Kiedy polityk zrobi coś dobrego? Jak się pomyli

N
ormalne życie tym m.in. różni się od 
życia polityków, że z reguły jak się 
zwyczajny człowiek z czymś pomyli, 
to zazwyczaj spotykają go za to 

niemiłe konsekwencje. Natomiast polityków 
nie zawsze. Z uwagi na to, że jakość stano-
wionego prawa jest nie najwyższych lotów 
(o czym świadczy konieczność nowelizowa-
nia na okrągło tych samych przepisów), to 
szansa na to, że „pomyłka” – w mniemaniu 
parlamentarzysty – przyniesie akurat coś 
dobrego, jest całkiem spora. 

Z taką właśnie sytuacją mieliśmy do czy-
nienia podczas ubiegłotygodniowego po-
siedzenia Sejmu, podczas którego pod 
głosowanie posłów zatwierdzono praw-
dziwą ustawową „bajaderę” – miks ustaw, 
niepowiązanych ze sobą w żaden logicz-
ny sposób, którego jedynym wspólnym 
mianownikiem była chęć wypchnięcia 
i uchwalenia wszystkiego, na czym zależa-
ło ministrowi sprawiedliwości. Ech, czego 
tam nie ma! Przy jednym ogniu resort spra-
wiedliwości zarazem poprawia skopany 
kodeks karny, przełamuje uchwałę Sądu 
Najwyższego w sprawie składów jednooso-
bowych, betonuje wpływ Suwerennej Polski 
na prokuraturę i impregnuje ją na wypadek 
zmiany władzy, a także wprowadza na stałe 
rozwiązania wdrożone specustawą covido-
wą, które miały być rozwiązaniami pro-

wizorycznymi, takie jak e-doręczenia czy 
zdalne rozprawy. 

I właśnie przy tych ostatnich się zatrzy-
majmy. Ministerstwo Sprawiedliwości 
stwierdziło, że nieco zmodyfikuje zasady ich 
przeprowadzania. O ile uczestnicy postępo-
wania będą mogli wnosić o umożliwienie im 
udziału w rozprawie przez internet, to tego 
przywileju nie należy rozciągać na publicz-
ność, która – przypomnijmy – w czasie pan-
demii również mogła śledzić procesy w ten 
sposób. Resort uznał, że powoduje to zbędne 
obciążenie sekretariatów sądowych, nie ma 
pewności, czy ktoś nie nagrywa takiej rozpra-
wy, by ją później wrzucić np. do sieci, albo czy 
nie udostępnia przekazu świadkom, którzy 
co do zasady mogą być obecni tylko podczas 
przesłuchania. Jak publiczność jest zaintereso-
wana, zawsze może przyjść do sądu. 

Przeciwko takim pomysłom głośno zapro-
testował Court Watch Polska, którego argu-
menty o ograniczeniu jawności i utrudnianiu 
dostępu do sądów dla niepełnosprawnych 
poparła opozycja. Negatywne stanowisko 
Ministerstwa Sprawiedliwości sprawiło, że 
w komisji żadna z poprawek umożliwiają-
cych publiczności dostęp do rozpraw zdal-
nych online nie miała szans na rekomendację 
–  jak zawsze niezależnie myślących – posłów 
rządzącej większości. Również podczas posie-
dzenia plenarnego posłowie klubu PiS karnie 

zagłosowali przeciwko poprawce. Jednak tym 
razem głosowanie przegrali. Za zmianą za-
głosował, wspólnie z opozycją, m.in. sam mi-
nister sprawiedliwości Zbigniew Ziobro. Czy 
przekonały go argumenty organizacji pozarzą-
dowej albo (o zgrozo!) opozycji? Nic podobne-
go. Podobnie jak szef resortu sprawiedliwości 
pomylili się inni posłowie siedzący w rządo-
wych łamach. 

W błędzie byłby jednak ten, kto by twier-
dził, że jedynie posłowie partii rządzącej 
potrafią przez pomyłkę zrobić coś dobrego. 
Opozycja, nawet jak zasadnie zagłosuje ręka 
w rękę z PiS, to i tak będzie przepraszać. Kilka 
godzin przed tym jak Zbigniew Ziobro so-
lidarnie z Mateuszem Morawickim wsparli 
opozycję, podczas prac nad tą samą ustawą 
wspólnie z posłami PiS zagłosowała poseł 
Barbara Dolniak z KO. Gdy przewodniczą-
cy komisji Piotr Sak podziękował jej za to, ta 
natychmiast zgłosiła oświadczenie do pro-
tokołu, że zagłosowała przez pomyłkę, bo nie 
wiedziała, że to poprawka zgłoszona przez 
klub PiS. W ten sposób niejako przyznała, że 
nie wiedziała też, co owa poprawka zawiera. 
Bo akurat była to zmiana, której dokonanie 
na jednym z poprzednich posiedzeń postulo-
wała… m.in. poseł Dolniak. No cóż, nie po raz 
pierwszy okazuje się, że zmiana jest dobra 
nie wtedy, kiedy jest dobra, tylko gdy propo-
nują ją „nasi”. ©℗
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Bezczynność prezesa sądu nie oznacza prawa do rekompensaty

Wyższe stawki za urzędówki to decyzja polityczna

Sejm: płace sędziów nie zostały obniżone Sąd Najwyższy: neosędzia  
nie może testować neosędziego

Tomasz Ciechoński 

tomasz.ciechonski@infor.pl

Sprawa dotyczyła skargi na 
bezczynność prezesa sądu 
rejonowego, do którego 
wpłynął wniosek o udostęp-
nienie informacji publicz-
nej poprzez udostępnienie 
kopii wszystkich wyroków 
z uzasadnieniami wyda-
nych w 2019 r. i zarejestro-
wanych w określonym re-
pertorium pod wskazanym 
symbolem. Petent w pierw-
szej połowie 2020 r. otrzy-
mał kopie 44 orzeczeń, co 
przełożyło się na ok. 300 
stron tekstu. Wymagało to 
od pracowników sekreta-
riatu wielogodzinnej pracy 
związanej z odnalezieniem 
akt, kopiowaniem doku-
mentów i ich anonimizacją. 

Gdy 8 lipca 2020 r. ten sam 
interesant wystąpił o kopie 
kolejnych wyroków, prezes 
sądu na wniosek przewod-
niczącego wydziału cywil-
nego zarządził wezwanie go 
do uiszczenia opłaty 280 zł 
w terminie 14 dni, pod ry-
gorem odmowy udostępnie-
nia informacji publicznej. 
Podstawą prawną był art. 15 
ustawy o dostępie do infor-
macji publicznej (t.j. Dz.U. 
z 2022 r. poz. 902, dalej: u.d.i-
.p), upoważniający organ do 
pobrania od wnioskodawcy 
opłaty w wysokości odpo-
wiadającej kosztom wynika-
jącym z załatwienia sprawy.

Wnioskodawca nie uiścił 
opłaty ani w żaden sposób 
nie odpowiedział na wezwa-
nie, prezes sądu uznał więc, 
że „utracił on zaintereso-

wanie informacją”. Wnio-
skodawca złożył tymczasem 
do sądu administracyjnego 
skargę na bezczynność orga-
nu. Dopiero w jej następstwie 
prezes udostępnił żądane do-
kumenty – już po terminie 
wynikającym z u.d.i.p. 

Wojewódzki sąd admini-
stracyjny uznał zarzut bez-
czynności za zasadny. Zgod-
nie z u.d.i.p. organ powinien 
udostępnić informację w ter-
minie 14 dni. Jeśli wezwie 
wnioskodawcę do uiszcze-
nia opłaty, termin upływa 14 
dni od dnia powiadomienia, 
chyba że w tym czasie wnio-
skodawca zmodyfikuje swój 
wniosek lub go wycofa. WSA 
uznał, że przepisy nie uzależ-
niają wszczęcia postępowa-
nia w sprawie udostępnienia 
informacji od uprzedniego 
wniesienia opłaty. Organ 
powinien w terminie 14 dni 
od wezwania do uiszczenia 
opłaty udostępnić informację 
lub wydać decyzję o odmowie 
jej udostępnienia. W tej spra-
wie, jak zauważył sąd, organ 
nie podjął żadnych czynno-
ści zmierzających do zakoń-

czenia postępowania, co jest 
niedopuszczalne. WSA po-
stępowanie jednak umorzył 
– skarżący przed wydaniem 
wyroku otrzymał wniosko-
waną informację, a bezczyn-

ność organu nie miała miej-
sca z rażącym naruszeniem 
prawa. Sąd nie znalazł też 
okoliczności uzasadniają-
cych przyznanie skarżące-
mu 5 tys. zł – a o taką sumę 
pieniężną wnioskował, po-

wołując się na art. 149 par. 2 
prawa o postępowaniu przed 
sądami administracyjnymi 
(t.j. Dz.U. z 2023 r. poz. 259 ze 
zm., dalej: p.p.s.a.). 

Sprawa 5 tys. zł przewinęła 
się przez kilka punktów skar-
gi kasacyjnej, jaką wniosko-
dawca złożył do Naczelnego 
Sądu Administracyjnego. 
Argumentował w niej m.in., 
że przebywa w areszcie śled-
czym, a brak dostępu do orze-
czeń pozbawia go możliwości 
obrony swoich praw. Podnosił 
też, że nieudzielenie mu in-
formacji w terminie wynikało 
z nieznajomości prawa przez 
prezesa sądu, który to naru-
szył zasady praworządności 
i pogłębiania zaufania do 
władzy publicznej. Bezczyn-
ność organu była w jego oce-
nie rażąca.

NSA uznał jednak, że pre-
zes nie zlekceważył skarżą-
cego, powodem nieudziele-
nia informacji w terminie 
była błędna interpretacja 
przepisów, i nie można 
przypisać mu złej woli, bez-
czynność nie była więc „ra-
żąca”. Odnosząc się do żąda-

nia 5 tys. zł, sąd kasacyjny 
zauważył, że instytucja 
„sumy pieniężnej” z p.p.s.a. 
jest całkowicie odrębna od 
występujących w kodeksie 
cywilnym „odszkodowa-
nia” i „zadośćuczynienia”. 
„Przyznana suma pieniężna 
stanowi swego rodzaju zry-
czałtowaną rekompensatę 
przyznawaną stronie przez 
sąd administracyjny za ne-
gatywne przeżycia wynika-
jące z bezczynności organu 
lub przewlekłego prowadze-
nia postępowania” – czyta-
my w uzasadnieniu wyroku. 
NSA uznał, że w rozpatry-
wanej sprawie „nie zacho-
dziła konieczność zrekom-
pensowania skarżącemu 
negatywnych przeżyć psy-
chicznych i krzywdy moral-
nej związanych z bezczyn-
nością organu”. Stąd skargę 
kasacyjną oddalił. ©℗

 orzeczenie 
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Rozstrzygnięcie, w jaki 
sposób zniwelować różni-
ce między stawkami dla 
adwokatów świadczących 
pomoc prawną z urzędu 
a wynagrodzeniem tych, 
którzy działają z wyboru, 
należy do ministra spra-
wiedliwości, a nie do sądu. 
Samo zaś określenie wyso-
kości stawki jest decyzją po-
lityczną – do takich wnio-
sków doszedł Sąd Okręgowy 
w Poznaniu i nie zgodził się 
na przyznanie obrońcy wyż-
szych kosztów zastępstwa 
procesowego. 

Adwokat, który reprezen-
tował przed sądem oskar-
żonego z urzędu, wniósł 
w apelacji o zasądzenie od 
Skarbu Państwa na jego 
rzecz kosztów pomocy praw-
nej wyliczonych na podsta-
wie rozporządzenia mini-
stra sprawiedliwości, które 
reguluje sposób określania 
wynagrodzenia pełnomoc-
ników działających z wyboru 
(Dz.U. z 2015 r. poz. 1800). Po-
wołał się przy tym na wyrok 
Trybunału Konstytucyjnego  
z 23 kwietnia 2023 r., który 
uznał, że niezgodne z kon-
stytucją jest obniżenie o po-
łowę wynagrodzenia adwo-
kata z urzędu w stosunku 
do tego należnego praw-

nikowi działającemu z wy-
boru (sygn. akt SK 66/19). 
Poznański sąd nie znalazł 
jednak podstaw do zasądze-
nia obrońcy wyższej stawki. 

Odnosząc się do wska-
zanego orzecze-
nia trybunału, 
SO zauważył, że, 
zgodnie z ustawą 
zasadniczą, źró-
dłami powszech-
nie obowiązującego prawa 
w Polsce są ustawy, ratyfi-
kowane umowy międzyna-
rodowe oraz rozporządzenia. 
Nie ma wśród nich orzeczeń 
sądów i trybunałów. Ponadto 
jego zdaniem TK sam miał 
tego świadomość, o czym ma 
świadczyć fakt, że w postano-

wieniu z 29 kwietnia 2020 r. 
(sygn. akt S 1/20) zasygnalizo-
wał ministrowi sprawiedli-
wości konieczność usunięcia 
uchybień w aktualnie obo-
wiązujących rozporządze-

niach dotyczących 
stawek adwokackich. 
A jako że minister się 
do tej sygnalizacji nie 
zastosował, w obrocie 
prawnym nadal po-

zostają stawki w dotychcza-
sowej wysokości – różne dla 
adwokatów z urzędu i tych 
z wyboru. 

Choć SO przyznaje, że 
zauważa, iż obecne prze-
pisy w tym zakresie nie 
realizują konstytucyjnego 
standardu równego trakto-

wania pełnomocników pod 
względem wynagrodzenia, 
to jednocześnie stwierdza, 
że nie może samodzielnie 
zastosować wyższych sta-
wek. Jego zdaniem byłoby to 
równoznaczne z przypisa-
niem sobie kompetencji mi-
nistra sprawiedliwości. Na 
tym SO jednak nie poprze-
stał. W opublikowanym nie-
dawno uzasadnieniu wyroku 
czytamy bowiem, że: „hipo-
tetycznie usunięcie kwestio-
nowanego przez TK różnico-
wania zasad wynagradzania 
adwokatów z urzędu i z wy-
boru może zostać dokonane 
nie przez dwukrotne pod-
wyższenie stawek za obronę 
z urzędu, lecz przez obniże-

nie o połowę stawek za obro-
nę z wyboru, co także dopro-
wadziłoby do przywrócenia 
stanu zgodnego z ustawą 
zasadniczą”. I dalej, stwier-
dza poznański sąd, „decyzja, 
jak usunąć wspomnianą roz-
bieżność, należy jednak do 
ministra, a nie do sądu, przy 
czym samo kwotowe okre-
ślenie wysokości stawki jest 
decyzją polityczną, tym bar-
dziej więc nie leży w kompe-
tencji sądu”. ©℗
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Ustalając, że w 2023 r. pod-
stawę wynagrodzenia sę-
dziów będzie stanowić kon-
kretnie wskazana kwota, 
ustawodawca nie przekro-
czył warunków brzegowych, 
jakie wyznaczył dla niego 
Trybunał Konstytucyjny 
w zakresie określania płac 
– uważa Sejm. 

Swoje stanowisko izba 
niższa przedstawiła jako 
uczestnik postępowania 
przed TK. Zostało ono zaini-
cjowane wnioskami: Kra-
jowej Rady Sądownictwa, 
I prezes Sądu Najwyższego 
oraz prezesa Naczelnego 
Sądu Administracyjnego. 
Skargi dotyczą tzw. usta-
wy okołobudżetowej (Dz.U. 
z 2022 r. poz. 2666), która 
stanowi, że podstawę wyna-
grodzenia sędziów w 2023 r., 
a tym samym także innych 
grup zawodowych, takich 
jak np. referendarze sądowi, 
stanowi konkretnie wska-
zana kwota, w wysokości 
5444,42 zł.

Sejmowa komisja ustawo-
dawcza nie dopatrzyła się 

niekonstytucyjności zakwe-
stionowanych przepisów. 
Jak mówił na ostatnim jej 
posiedzeniu Andrzej Pogłó-
dek, ekspert z Biura Analiz 
Sejmowych, wbrew temu, 
co twierdzą wnioskodawcy, 
ustawodawca nie dokonał 
obniżenia wynagrodzeń sę-
dziowskich. 

– TK zabrania obniżenia 
nominalnej wysokości wy-
nagrodzeń, a nie realnej. 
Tymczasem ustawodawca 
nie tylko nie obniżył nomi-
nalnej wysokości tych wy-
nagrodzeń, ale dał pewną 
podwyżkę – podkreślał Po-
głódek. Wskazywał również, 
że wynagrodzenia sędziow-
skie są znacząco wyższe niż 
przeciętne wynagrodze-
nie w państwowej sferze  
budżetowej. 

– Długookresowo wyna-
grodzenia sędziowskie rosły 
i rosną szybciej niż wyna-
grodzenia innych pracow-
ników państwowej sfery  
budżetowej. Już początku-
jący sędzia zarabia więcej, 
jeżeli chodzi o podstawę, niż 
profesor zwyczajny – poda-
wał przykłady ekspert BAS. 

Podkreślił również, że 
decyzja o ograniczeniu 

wzrostu płac sędziowskich 
w 2023 r. zapadła z konkret-
nych powodów, takich jak 
pandemia i konflikt w Ukra-
inie. 

– Sędziów w Polsce jest 
stosunkowo wielu, tak 
więc te koszty, wbrew 
twierdzeniom wniosko-
dawców, w porównaniu 
z innymi krajami europej-
skimi ponosimy znacznie 
wyższe, oraz ogólnie rzecz 
biorąc, polski ustawodaw-
ca jest stosunkowo hojny 
w zakresie wynagrodzeń 
sędziowskich na tle Euro-
py – wskazywał Pogłódek. 
Przypomniał również, że 
ustawodawca nie uzależnił 
wynagrodzeń sędziowskich 
od wyników pracy sędzie-
go, czego TK wyraźnie też 
zabronił. 

– Ustawodawca nie 
przekroczył więc wynika-
jących z bogatego orzecz-
nictwa TK warunków 
brzegowych w zakresie 
określania wynagrodzeń 
sędziowskich – skwitował 
ekspert BAS. 

TK ma się zająć wnioska-
mi KRS, I prezes SN oraz 
prezesa NSA 5 września br.
  ©℗

 orzeczenie 

Małgorzata Kryszkiewicz  

malgorzata.kryszkiewicz@infor.pl 

Sędzia Sądu Najwyższego, 
który sam został powoła-
ny na urząd w budzącej 
wątpliwości procedurze 
konkursowej, nie może 
przeprowadzić tzw. testu 
bezstronności i niezawi-
słości innego sędziego SN, 
wobec którego jest wysu-
wana wątpliwość oparta 
na takim właśnie zarzu-
cie – stwierdził SN. 

W sprawie chodziło o wy-
łączenie sędziego SN Miro-
sława Sadowskiego. Został 
on wyznaczony do zbada-
nia, czy sędzia SN Antoni 
Bojańczyk spełnia wymogi 
niezawisłości i bezstronno-
ści. Problem polegał jednak 
na tym, że obaj ci sędziowie 
zostali powołani na urząd 
sędziego SN przy współ-
udziale obecnej Krajowej 
Rady Sądownictwa. I wła-
śnie tę okoliczność pod-
nieśli obrońcy we wniosku 
o wyłączenie Sadowskiego. 
Ich zdaniem, „testując” Bo-
jańczyka, oceniałby de fac-

to okoliczności, które bez-
pośrednio go dotyczą. A SN 
przyznał im rację. 

Jak czytamy w uzasad-
nieniu postanowienia 
o wyłączeniu sędziego SN 
Mirosława Sadowskiego, 
„zasadność podniesionego 
zarzutu ryzyka naruszenia 
zakazu nemo iudex in cau-
sa sua (nikt nie może być 
sędzią we własnej sprawie 
– red.) jest w tej sprawie 
oczywista”. Jak zauważa 
SN, istota zarzutu formu-
łowanego wobec sędzie-
go, który miał rozpoznać 
wniosek o wyłączenie, jest 
w istocie taka sama, jak ta 
zawarta w uzasadnieniu 
wniosku, który ten sędzia 
miałby rozpoznać.  

SN przypominał rów-
nież, że bezstronność jest 
fundamentem zaufania 
do sądów i sprawowanego 
przez nie wymiaru spra-
wiedliwości. „Zatem traf-
nie wskazuje Sąd Najwyż-
szy w swym orzecznictwie, 
że potrzeba wyłączenia sę-
dziego od orzekania rodzi 
się zawsze w przypadku 
orzekania w sprawie, któ-

ra jest «identyczna» jak 
sprawa sędziego, w tym 
znaczeniu, że oparta na 
tych samych podstawach 
prawnych czy faktycznych, 
co sytuacja sędziego, albo 
w której jest rozstrzygana 
sprawa identyczna z tą, 
która dotyczy sędziego, 
a rozstrzygnięcie niewąt-
pliwie wpłynie na sytuację 
prawną czy faktyczną sę-
dziego” – czytamy w nie-
dawno opublikowanym 
uzasadnieniu postano-
wienia.

Z tych też powodów Mi-
rosław Sadowski został 
odsunięty od przeprowa-
dzenia testu niezawisłości 
i bezstronności Antoniego 
Bojańczyka. Zdecydował 
o tym jednoosobowo Paweł 
Wiliński, który został powo-
łany na urząd sędziego SN 
z wniosku poprzedniej, nie-
kwestionowanej KRS. ©℗

B7

 orzeczenie  Skoro bezczynność organu nie 
miała charakteru rażącego naruszenia prawa, 
a skarżący nie wykazał, jakie negatywne 
skutki wywołała, nie przysługuje mu 
„suma pieniężna” – uznał Naczelny Sąd 
Administracyjny

Dziennik Gazeta Prawna, 11 lipca 2023 nr 132 (6046)    gazetaprawna.pl prawnik

orzecznictwo

wyrok naczelnego Sądu Administra-
cyjnego z 29 czerwca 2023 r.,  
sygn. akt iii oSK 4532/21 

 www.serwisy.gazetaprawna.pl/
orzeczenia

orzecznictwo

wyrok Sądu okręgowego  
w Poznaniu z 6 kwietnia 2023 r., 
sygn. akt iV Ka 158/23  

 www.serwisy.gazetaprawna.pl/
orzeczenia

orzecznictwo

Postanowienie Sądu  
najwyższego z 28 czerwca 2023 r., 
sygn. akt V KB 9/22 

 www.serwisy.gazetaprawna.
pl/orzeczenia

więcej na 
 www.gaze-

taprawna.pl

Prezes nie 
zlekceważył 
skarżącego, 
powodem 
nieudzielenia 
informacji 
była błędna 
interpretacja 
przepisów, 
bezczynność nie 
była więc „rażąca”
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OBWIESZCZENIE WOJEWODY ŚLĄSKIEGO
nr IFXIII.747.83.2023 z dnia 29.06.2023 r.

Na podstawie art. 8 ust. 1 pkt 3 w związku z art. 19b ust. 1 ustawy z dnia 24 kwietnia 2009 r. o inwe-
stycjach w zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego gazu ziemnego w Świnoujściu (tekst 
jednolity: Dz.U. z 2023 r., poz. 924), zwanej dalej specustawą gazową oraz art. 49 ustawy z dnia 
14 czerwca 1960 r. – Kodeks postępowania administracyjnego (tekst jednolity: Dz. U. 2023 r.,  
poz. 775 z późn. zm.), podaję do publicznej wiadomości, że na wniosek Operatora Gazociągów 
Przesyłowych GAZ – SYSTEM S.A., działającego przez pełnomocnika, zostało wszczęte postępo-
wanie administracyjne w sprawie wydania decyzji o zezwoleniu na wejście na teren nieruchomości 
w oparciu o art. 19a specustawy gazowej dla inwestycji: „Budowa gazociągu DN500 MOP 8,5 MPa 
relacji Skoczów – Komorowice – Oświęcim – Etap III od ZZU Komorowice do ZZU Wilamowice”.
Wnioskiem objęta jest nieruchomość o numerze ewidencyjnym działki:
Gmina: Bielsko – Biała/ Obręb Komorowice Krakowskie: 1280/4 (BB1B/00013983/5)
Strony mogą zapoznać się z aktami sprawy po uprzednim uzgodnieniu telefonicznym z inspekto-
rem prowadzącym sprawę, a ponadto, wypowiadać się co do zebranych dowodów i materiałów 
oraz składać wnioski i zastrzeżenia w Wydziale Infrastruktury Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego 
w Katowicach przy ul. Jagiellońskiej 25, pok. 522 (IV piętro), tel.: 32 20 77 521, w terminie  
14 dni od dnia opublikowania niniejszego obwieszczenia, w godz. 900 – 1400. Po tym terminie 
sprawa zostanie rozpatrzona w oparciu o posiadane dowody.
W przypadku gdy po doręczeniu zawiadomienia nastąpi zbycie własności lub prawa użytkowania 
wieczystego nieruchomości objętej wnioskiem o wydanie decyzji o ustaleniu lokalizacji inwestycji 
towarzyszącej inwestycji w zakresie terminalu regazyfikacyjnego lub przeniesienie własności lub 
prawa użytkowania wieczystego nieruchomości objętej wnioskiem, wskutek innego zdarzenia 
prawnego – nabywca i zbywca, są obowiązani do zgłoszenia właściwemu wojewodzie danych 
nowego właściciela lub użytkownika wieczystego. Niedokonanie ww. zgłoszenia i prowadze-
nie postępowania bez udziału nowego właściciela lub użytkownika wieczystego nie stanowi 
podstawy do wznowienia postępowania. 

OBWIESZCZENIE WOJEWODY ŚLĄSKIEGO
nr IFXV.7840.5.9.2023 z dnia 5.07.2023 r.

Na podstawie art. 49 ustawy z  dnia 14 czerwca 1960 r. Kodeks postępowania  
administracyjnego (t.j. Dz.U. z 2021 r., poz. 775 ze zm.), w związku z art. 7 ust. 1,  

art. 13 ust. 1 ustawy z dnia 24 lipca 2015 r. o przygotowaniu i realizacji strategicznych 

inwestycji w zakresie sieci przesyłowych (tekst jednolity: Dz. U. z 2022 r., poz. 273), 

podaję do publicznej wiadomości, że na wniosek z 16 czerwca 2022 r., uzupełniony 

4 lipca 2023 r.,  Inwestora – Polskie Sieci Elektroenergetyczne S.A. (ul. Warszawska 

165, 05-520 Konstancin-Jeziorna), działającego przez pełnomocnika Pana Bartosza 

Nawracałę, wszczęto postępowanie administracyjne w sprawie pozwolenia na budowę 

dla zamierzenia budowlanego pn.: „Rozbudowa stacji elektroenergetycznej 400/110 

kV Rokitnica. Budowa linii napowietrznokablowej 110kV, linii kablowej 110kV oraz 

linii światłowodowych pomiędzy istniejącą rozdzielnią 110kV stacji Rokitnica, 

a rozdzielnią 110kV nowej stacji Rokitnica”.

Inwestycją objęte są nieruchomości: 247801_1.0003.AR_1.224/54, 247801_1.0003.

AR_1.240/54, 247801_1.0003.AR_1.241/54 w Zabrzu

Informuję, że strony mogą zapoznać się z aktami sprawy i wypowiadać się co do zebra-

nych dowodów i materiałów w Wydziale Infrastruktury Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego 

w Katowicach, ul. Jagiellońska 25 w terminie 7 dni od dnia publicznego ogłoszenia 

o wszczęciu postępowania, po wcześniejszym uzgodnieniu telefonicznym terminu i spo-

sobu udostępnienia — numer telefonu 32/2077530.

Po tym terminie sprawa zostanie rozpatrzona w oparciu o posiadane dowody i materiały.

STAROSTA  WADOWICKI

NGK.6821.39.2023 Wadowice, dnia 06.07.2023r.

O G Ł O S Z E N I E
Na podstawie art. 114 ust.3, art. 124, art. 124a  ustawy z dnia 21 sierpnia 1997r. o gospodarce 

nieruchomościami (tekst jednolity Dz.U. z 2023r. poz. 344 z późn. zm), w związku z art.61§4 

ustawy z dnia 14 czerwca 1960r. Kodeks postępowania administracyjnego ( tekst jednolity Dz. 

U. z 2023r. poz. 775 z późn. zm. )

STAROSTA   WADOWICKI
zawiadamia o zamiarze ograniczenia w drodze decyzji administracyjnej sposobu korzystania 

z nieruchomości o nieuregulowanym stanie prawnym obejmującej część działki nr 3635/5 o pow. 

0,5870 ha, położonej w obr. Stanisław Dolny jedn. ewid. Kalwaria Zebrzydowska-obszar wiejski,  

przez zezwolenie inwestorowi- Polskiej Spółce Gazownictwa  Spółka z o.o. z siedzibą w Tarnowie, 

na wykonanie inwestycji liniowej polegającej na budowie sieci gazowej średniego ciśnienia PEø63. 

Zgodnie z zaświadczeniem Sądu Rejonowego w Wadowicach V Wydział Ksiąg Wieczystych księgi 

gruntowe dla wsi Stanisław uległy częściowemu zniszczeniu. Sąd posiada przedwojenny , nie-

kompletny spis parcelowy dla wsi Stanisław- wobec nie przedłożenia przez wnioskodawcę wraz 

z wnioskiem jakichkolwiek dokumentów ułatwiających poszukiwania nie jest w stanie ustalić  księgi 

wieczystej ani stanu własności dla działki nr 3635/5 położonej w Stanisławiu Dolnym.

Jeżeli w terminie 2 miesięcy od dnia niniejszego ogłoszenia nie zgłoszą się osoby, które wykażą, że 

przysługują im prawa rzeczowe do przedmiotowej nieruchomości, zostanie wydana przez Starostę 

Wadowickiego decyzja administracyjna o ograniczeniu sposobu korzystania  nieruchomości obej-

mującej część nr 3635/5 o pow. 0,5870 ha, położonej w obr. Stanisław Dolny jedn. ewid. Kalwaria 

Zebrzydowska-obszar wiejski.

Zgłoszenia należy kierować na adres: Starostwo Powiatowe w  Wadowicach, 

Wydział Geodezji, Kartografii i  Gospodarki Nieruchomościami, ul. Mickiewicza 24,  

34-100 Wadowice. 

OBWIESZCZENIE WOJEWODY ŚLĄSKIEGO

nr IFXIII.747.76.2023 z dnia 5.07.2023 r.

Na podstawie art. 8 ust. 1 pkt 3 w związku z art. 19b ust. 1 ustawy z dnia 24 kwiet-

nia 2009 r. o inwestycjach w zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego 

gazu ziemnego w Świnoujściu (tekst jednolity: Dz. U. z 2023 r. poz. 924), zwanej 

dalej specustawą gazową, oraz art. 49 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. – Kodeks 

postępowania administracyjnego (tekst jednolity: Dz. U. 2023 r., poz. 775 z późn. 

zm.) zwanej dalej Kpa, podaję do publicznej wiadomości, że na wniosek Operatora 

Gazociągów Przesyłowych GAZ – SYSTEM S.A., działającego przez pełnomocnika, 

zostało wszczęte postępowanie administracyjne w sprawie wydania decyzji o zezwo-

leniu na wejście na teren nieruchomości w oparciu o art. 19a ust. 3, specustawy 

gazowej dla inwestycji pn.: Budowa gazociągu DN500 MOP 8,4 MPa relacji Skoczów 
– Komorowice – Oświęcim – Etap III od ZZU Komorowice do ZZU Wilamowice.

Wnioskiem objęta jest nieruchomość o numerze ewidencyjnym działki:

Gmina: Wilamowice, Obręb: Pisarzowice

872 (BB1B/00103588/4).

Strony mogą zapoznać się z aktami sprawy po uprzednim uzgodnieniu telefonicznym 

z inspektorem prowadzącym sprawę, a ponadto, wypowiadać się co do zebranych 

dowodów i materiałów oraz składać wnioski i zastrzeżenia w Wydziale Infrastruktury 

Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego w Katowicach przy ul. Jagiellońskiej 25, pok. 521 

(IV piętro), tel.: 32 20 77 976 w terminie 14 dni od dnia publicznego ogłoszenia, 

w godz. 900 – 1400. Po tym terminie sprawa zostanie rozpatrzona w oparciu o po-

siadane dowody i materiał.

W przypadku gdy po doręczeniu zawiadomienia nastąpi zbycie własności lub pra-

wa użytkowania wieczystego nieruchomości objętej wnioskiem o wydanie decyzji 

o ustaleniu lokalizacji inwestycji towarzyszącej inwestycji w zakresie terminalu 

regazyfikacyjnego lub przeniesienie własności lub prawa użytkowania wieczystego 

nieruchomości objętej wnioskiem, wskutek innego zdarzenia prawnego – nabywca 

i zbywca, są obowiązani do zgłoszenia właściwemu wojewodzie danych nowe-

go właściciela lub użytkownika wieczystego. Niedokonanie ww. zgłoszenia 

i prowadzenie postępowania bez udziału nowego właściciela lub użytkownika 

wieczystego nie stanowi podstawy do wznowienia postępowania. 

OBWIESZCZENIE WOJEWODY ŚLĄSKIEGO

nr IFXIII.747.79.2023 z dnia 5.07.2023 r.

Na podstawie art. 8 ust. 1 pkt 3 w związku z art. 19b ust. 1 ustawy z dnia 24 kwiet-

nia 2009 r. o inwestycjach w zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego 

gazu ziemnego w Świnoujściu (tekst jednolity: Dz. U. z 2023 r. poz. 924), zwanej 

dalej specustawą gazową, oraz art. 49 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. – Kodeks 

postępowania administracyjnego (tekst jednolity: Dz. U. 2023 r., poz. 775 z późn. 

zm.) zwanej dalej Kpa, podaję do publicznej wiadomości, że na wniosek Operatora 

Gazociągów Przesyłowych GAZ – SYSTEM S.A., działającego przez pełnomocnika, 

zostało wszczęte postępowanie administracyjne w sprawie wydania decyzji o zezwo-

leniu na wejście na teren nieruchomości w oparciu o art. 19a ust. 3, specustawy 

gazowej dla inwestycji pn.: Budowa gazociągu DN500 MOP 8,4 MPa relacji Skoczów 
– Komorowice – Oświęcim – Etap III od ZZU Komorowice do ZZU Wilamowice.

Wnioskiem objęte są nieruchomości o numerach ewidencyjnych działek:

Gmina: Wilamowice, Obręb: Pisarzowice

1281 (BB1B/00001418/7).

Strony mogą zapoznać się z aktami sprawy po uprzednim uzgodnieniu telefonicznym 

z inspektorem prowadzącym sprawę, a ponadto, wypowiadać się co do zebranych 

dowodów i materiałów oraz składać wnioski i zastrzeżenia w Wydziale Infrastruktury 

Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego w Katowicach przy ul. Jagiellońskiej 25, pok. 521 

(IV piętro), tel.: 32 20 77 976 w terminie 14 dni od dnia publicznego ogłoszenia, 

w godz. 900 – 1400. Po tym terminie sprawa zostanie rozpatrzona w oparciu o po-

siadane dowody i materiał.

W przypadku gdy po doręczeniu zawiadomienia nastąpi zbycie własności lub pra-

wa użytkowania wieczystego nieruchomości objętej wnioskiem o wydanie decyzji 

o ustaleniu lokalizacji inwestycji towarzyszącej inwestycji w zakresie terminalu 

regazyfikacyjnego lub przeniesienie własności lub prawa użytkowania wieczystego 

nieruchomości objętej wnioskiem, wskutek innego zdarzenia prawnego – nabywca 

i zbywca, są obowiązani do zgłoszenia właściwemu wojewodzie danych nowe-

go właściciela lub użytkownika wieczystego. Niedokonanie ww. zgłoszenia 

i prowadzenie postępowania bez udziału nowego właściciela lub użytkownika 

wieczystego nie stanowi podstawy do wznowienia postępowania. 

OBWIESZCZENIE WOJEWODY ŚLĄSKIEGO

nr IFXIII.747.77.2023 z dnia 5.07.2023 r.

Na podstawie art. 8 ust. 1 pkt 3 w związku z art. 19b ust. 1 ustawy z dnia 24 kwiet-

nia 2009 r. o inwestycjach w zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego 

gazu ziemnego w Świnoujściu (tekst jednolity: Dz. U. z 2023 r. poz. 924), zwanej 

dalej specustawą gazową, oraz art. 49 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. – Kodeks 

postępowania administracyjnego (tekst jednolity: Dz. U. 2023 r., poz. 775 z późn. 

zm.) zwanej dalej Kpa, podaję do publicznej wiadomości, że na wniosek Operatora 

Gazociągów Przesyłowych GAZ – SYSTEM S.A., działającego przez pełnomocnika, 

zostało wszczęte postępowanie administracyjne w sprawie wydania decyzji o zezwo-

leniu na wejście na teren nieruchomości w oparciu o art. 19a ust. 3, specustawy 

gazowej dla inwestycji pn.: Budowa gazociągu DN500 MOP 8,4 MPa relacji Skoczów 
– Komorowice – Oświęcim – Etap III od ZZU Komorowice do ZZU Wilamowice.

Wnioskiem objęta jest nieruchomość o numerze ewidencyjnym działki:

Gmina: Wilamowice, Obręb: Pisarzowice

879 (BB1B/00087933/9).

Strony mogą zapoznać się z aktami sprawy po uprzednim uzgodnieniu telefonicznym 

z inspektorem prowadzącym sprawę, a ponadto, wypowiadać się co do zebranych 

dowodów i materiałów oraz składać wnioski i zastrzeżenia w Wydziale Infrastruktury 

Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego w Katowicach przy ul. Jagiellońskiej 25, pok. 521 

(IV piętro), tel.: 32 20 77 976 w terminie 14 dni od dnia publicznego ogłoszenia, 

w godz. 900 – 1400. Po tym terminie sprawa zostanie rozpatrzona w oparciu o po-

siadane dowody i materiał.

W przypadku gdy po doręczeniu zawiadomienia nastąpi zbycie własności lub pra-

wa użytkowania wieczystego nieruchomości objętej wnioskiem o wydanie decyzji 

o ustaleniu lokalizacji inwestycji towarzyszącej inwestycji w zakresie terminalu 

regazyfikacyjnego lub przeniesienie własności lub prawa użytkowania wieczystego 

nieruchomości objętej wnioskiem, wskutek innego zdarzenia prawnego – nabywca 

i zbywca, są obowiązani do zgłoszenia właściwemu wojewodzie danych nowe-

go właściciela lub użytkownika wieczystego. Niedokonanie ww. zgłoszenia 

i prowadzenie postępowania bez udziału nowego właściciela lub użytkownika 

wieczystego nie stanowi podstawy do wznowienia postępowania. 

OBWIESZCZENIE WOJEWODY ŚLĄSKIEGO
nr IFXIII.747.68.2023 z dnia 5.07.2023 r.

Na podstawie art. 12 ust. 1 w związku z art. 19b ust. 1 ustawy z dnia 24 kwietnia 2009 r.  
o  inwestycjach w zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego gazu ziemnego 
w Świnoujściu (tekst jednolity: Dz. U. z 2023 r. poz. 924) oraz art. 49 ustawy z dnia  
14 czerwca 1960 r. – Kodeks postępowania administracyjnego (tekst jednolity: Dz. U. 
z 2023 r. poz. 775 z późn. zm.), zwanej dalej Kpa, podaję do publicznej wiadomości, 
że po rozpoznaniu wniosku Operatora Gazociągów Przesyłowych GAZ – SYSTEM S.A., 
działającego przez pełnomocnika, Wojewoda Śląski w dniu 4 lipca 2023 r. wydał decyzję 
nr 55/2023/WNT/G, znak sprawy: IFXIII.747.68.2023 o zezwoleniu na wejście na teren 
nieruchomości o numerach ewidencyjnych działek:
Gmina Racibórz, obręb: Ostróg: 61 (GL1R/00023598/2) , 62 (GL1R/00023598/2)

Gmina Pszów, obręb: Pszów: 532/38 (GL1W/00054630/9), 940/17 

(GL1W/00000462/7)

Gmina Pszów, obręb: Krzyżkowice: 1426/236 (GL1W/00026653/1)

w celu wykonania pomiarów, dla realizacji inwestycji pn.: „Modernizacja gazociągu pod-
wyższonego średniego ciśnienia DN300 relacji Radlin  - Racibórz PN1, 6MPa”.

POUCZENIE

1. Strony postępowania mogą zapoznać się z  treścią ww. decyzji oraz z  aktami 
sprawy po uprzednim uzgodnieniu telefonicznym z  inspektorem prowadzącym 
sprawę w Wydziale Infrastruktury Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego w Katowicach,  
ul. Jagiellońska 25, pok. 522, tel. (032) 20 77 522, w godzinach od 900 - 1400.

2. Od wydanej decyzji stronom przysługuje prawo wniesienia odwołania do Ministra 
Rozwoju i Technologii w Warszawie, za pośrednictwem Wojewody Śląskiego, w terminie:
– 7 dni od dnia jej doręczenia – wnioskodawcy,
– 14 dni od dnia, w którym zawiadomienie o wydaniu decyzji w drodze obwieszczenia 

uważa się za dokonane. 
3. W przedmiotowej sprawie obwieszczenie o wydaniu decyzji zostanie opublikowane na 

tablicy ogłoszeń Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego w dniu 6 lipca 2023 r. Termin do 
wniesienia odwołania upływa 28 dnia licząc o dnia publikacji obwieszczenia w Śląskim 
Urzędzie Wojewódzkim. 

4. Odwołanie powinno zawierać zarzuty odnoszące się do decyzji, istotę i zakres żądania 
będącego przedmiotem odwołania oraz wskazywać dowody uzasadniające to żądanie.

5. Przed upływem terminu do wniesienia odwołania strony mogą zrzec się prawa do 
wniesienia odwołania wobec organu administracji publicznej, który wydał decyzję (art. 
127a § 1 Kpa). Jeżeli oświadczenie o zrzeczeniu się prawa do wniesienia odwołania 
wniosą wszystkie strony postępowania, z dniem doręczenia organowi administracji 
publicznej tego oświadczenia przez ostatnią ze stron postępowania, decyzja staje się 
ostateczna i prawomocna (art. 127a § 2 Kpa), zatem nie ma możliwości zaskarżenia 
jej do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego. 

OBWIESZCZENIE WOJEWODY ŚLĄSKIEGO

nr IFXIII.747.80.2023 z dnia 5.07.2023 r.

Na podstawie art. 8 ust. 1 pkt 3 w związku z art. 19b ust. 1 ustawy z dnia 24 kwiet-

nia 2009 r. o inwestycjach w zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego 

gazu ziemnego w Świnoujściu (tekst jednolity: Dz. U. z 2023 r. poz. 924), zwanej 

dalej specustawą gazową, oraz art. 49 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. – Kodeks 

postępowania administracyjnego (tekst jednolity: Dz. U. 2023 r., poz. 775 z późn. 

zm.) zwanej dalej Kpa, podaję do publicznej wiadomości, że na wniosek Operatora 

Gazociągów Przesyłowych GAZ – SYSTEM S.A., działającego przez pełnomocnika, 

zostało wszczęte postępowanie administracyjne w sprawie wydania decyzji o zezwo-

leniu na wejście na teren nieruchomości w oparciu o art. 19a ust. 3, specustawy 

gazowej dla inwestycji pn.: Budowa gazociągu DN500 MOP 8,4 MPa relacji Skoczów 
– Komorowice – Oświęcim – Etap III od ZZU Komorowice do ZZU Wilamowice.

Wnioskiem objęte są nieruchomości o numerach ewidencyjnych działek:

Gmina: Bielsko Biała, Obręb: Komorowice Krakowskie

2777/4  (BB1B/00143024/5).

Strony mogą zapoznać się z aktami sprawy po uprzednim uzgodnieniu telefonicznym 

z inspektorem prowadzącym sprawę, a ponadto, wypowiadać się co do zebranych 

dowodów i materiałów oraz składać wnioski i zastrzeżenia w Wydziale Infrastruktury 

Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego w Katowicach przy ul. Jagiellońskiej 25, pok. 521 

(IV piętro), tel.: 32 20 77 976 w terminie 14 dni od dnia publicznego ogłoszenia, 

w godz. 900 – 1400. Po tym terminie sprawa zostanie rozpatrzona w oparciu o po-

siadane dowody i materiał.

W przypadku gdy po doręczeniu zawiadomienia nastąpi zbycie własności lub pra-

wa użytkowania wieczystego nieruchomości objętej wnioskiem o wydanie decyzji 

o ustaleniu lokalizacji inwestycji towarzyszącej inwestycji w zakresie terminalu 

regazyfikacyjnego lub przeniesienie własności lub prawa użytkowania wieczystego 

nieruchomości objętej wnioskiem, wskutek innego zdarzenia prawnego – nabywca 

i zbywca, są obowiązani do zgłoszenia właściwemu wojewodzie danych nowe-

go właściciela lub użytkownika wieczystego. Niedokonanie ww. zgłoszenia 

i prowadzenie postępowania bez udziału nowego właściciela lub użytkownika 

wieczystego nie stanowi podstawy do wznowienia postępowania. 

OBWIESZCZENIE WOJEWODY ŚLĄSKIEGO

nr IFXIII.747.78.2023 z dnia 5.07.2023 r.

Na podstawie art. 8 ust. 1 pkt 3 w związku z art. 19b ust. 1 ustawy z dnia 24 kwiet-

nia 2009 r. o inwestycjach w zakresie terminalu regazyfikacyjnego skroplonego 

gazu ziemnego w Świnoujściu (tekst jednolity: Dz. U. z 2023 r. poz. 924), zwanej 

dalej specustawą gazową, oraz art. 49 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. – Kodeks 

postępowania administracyjnego (tekst jednolity: Dz. U. 2023 r., poz. 775 z późn. 

zm.) zwanej dalej Kpa, podaję do publicznej wiadomości, że na wniosek Operatora 

Gazociągów Przesyłowych GAZ – SYSTEM S.A., działającego przez pełnomocnika, 

zostało wszczęte postępowanie administracyjne w sprawie wydania decyzji o zezwo-

leniu na wejście na teren nieruchomości w oparciu o art. 19a ust. 3, specustawy 

gazowej dla inwestycji pn.: Budowa gazociągu DN500 MOP 8,4 MPa relacji Skoczów 

– Komorowice – Oświęcim – Etap III od ZZU Komorowice do ZZU Wilamowice.

Wnioskiem objęta jest nieruchomość o numerze ewidencyjnym działki:

Gmina: Wilamowice, Obręb: Pisarzowice

820 (BB1B/00113806/2).

Strony mogą zapoznać się z aktami sprawy po uprzednim uzgodnieniu telefonicznym 

z inspektorem prowadzącym sprawę, a ponadto, wypowiadać się co do zebranych 

dowodów i materiałów oraz składać wnioski i zastrzeżenia w Wydziale Infrastruktury 

Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego w Katowicach przy ul. Jagiellońskiej 25, pok. 521 

(IV piętro), tel.: 32 20 77 976 w terminie 14 dni od dnia publicznego ogłoszenia, 

w godz. 900 – 1400. Po tym terminie sprawa zostanie rozpatrzona w oparciu o po-

siadane dowody i materiał.

W przypadku gdy po doręczeniu zawiadomienia nastąpi zbycie własności lub pra-

wa użytkowania wieczystego nieruchomości objętej wnioskiem o wydanie decyzji 

o ustaleniu lokalizacji inwestycji towarzyszącej inwestycji w zakresie terminalu 

regazyfikacyjnego lub przeniesienie własności lub prawa użytkowania wieczystego 

nieruchomości objętej wnioskiem, wskutek innego zdarzenia prawnego – nabywca 

i zbywca, są obowiązani do zgłoszenia właściwemu wojewodzie danych nowe-

go właściciela lub użytkownika wieczystego. Niedokonanie ww. zgłoszenia 

i prowadzenie postępowania bez udziału nowego właściciela lub użytkownika 

wieczystego nie stanowi podstawy do wznowienia postępowania. 
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Równanie w dół 
w administracji

Artur Radwan 

artur.radwan@infor.pl 

Związkowcy z budżetówki nie 
chcą się zgodzić na zbyt małą 
ich zdaniem tegoroczną pod-
wyżkę o 7,8 proc, plus jedno-
razowy dodatek do wynagro-
dzenia, jaki mają otrzymać 
we wrześniu. Kontestują tak-
że planowane w 2024 r. pod-
wyższenie ich pensji o kolej-
ne 6,6 proc. Ich żądania sięgają 
nawet 20–24 proc. wzrostu płac 
w budżetówce. 

Eksperci również podkre-
ślają, że bez wzrostu płac dla 
wszystkich pracowników ad-
ministracji publicznej będzie 
dochodziło do pogłębiania się 
spłaszczenia pensji między 
nowo zatrudnionymi i  bez 
większych kwalifikacji a spe-
cjalistami. Na skutek tego ci 
drudzy będą jeszcze częściej 
niż obecnie decydować się na 
odejście z państwowej posady 
do prywatnego sektora. 

Bez różnicy

Na stronie kancelarii premiera, 
na której można znaleźć setki 
ogłoszeń o pracę w admini-
stracji (obecnie jest ich 744), 
znajduje się wiele przykładów, 
gdzie między urzędnikiem roz-
poczynającym karierę zawodo-
wą w służbie cywilnej na naj-
niższym stanowisku a osobą, 
od której wymaga się doświad-
czenia i określonych umiejęt-
ności, różnica w zarobkach jest 
na poziomie kilkuset złotych. 
Dla porównania wynagrodze-
nie zasadnicze proponowane 
dla głównego specjalisty w Ku-
jawsko-Pomorskim Urzędzie 
Wojewódzkim wynosi 4,8 tys. zł 
brutto. Z kolei w Głównym In-
spektoracie Transportu Drogo-
wego na jednym z najniższych 
stanowisk podreferendarza 
można liczyć odpowiednio na 
prawie 4,4 tys. zł brutto z za-

pewnieniem, że pensja jest re-
gularnie wypłacana. 

– To jest poważny dramat, 
bo widzimy namacalnie, jak 
bardzo są spłaszczane pensje 
między osobami bez doświad-
czenia lub na szeregowych 
stanowiskach a specjalistami. 
Jeśli to spłaszczenie byłoby 
na poziomie 10 tys. zł, to prę-
dzej można byłoby zaakcep-
tować taką sytuacje, bo każ-
dego pracownika byłoby stać 
na przyzwoite życie, ale w tej 
sytuacji rodzi tylko frustracje 
u doświadczonych urzędników 
– mówi dr Jakub Szmit, ekspert 
ds. administracji publicznej 
z Uniwersytetu Gdańskiego. 

Będą walczyć

Dlatego niemal wszystkie or-
ganizacje związkowe działa-
jące w budżetówce chcą pro-
testować. W służbie cywilnej 
nie można strajkować. Podob-
nie jest m.in. w armii. Dlate-
go planowane są raczej pikiety 
i zapowiedz włoskiego straj-
ku, czyli skrupulatne i powol-
ne wykonywanie swoich czyn-
ności. Do pikiet i wyrażania 
w różniej formie niezadowo-
lenia zmusiła ich decyzja Rady 
Ministrów, która przedstawi-
ła Radzie Dialogu Społecznego 
zwiększenie średniorocznego 
wskaźnika wzrostu wynagro-
dzeń w państwowej sferze bu-
dżetowej w 2024 r. w wysokości 
106,6 proc. Wskutek tego pod-
wyżka jest znikoma, ale plusem 
jest to, że tak jak w przyszłym 
roku ten wzrost będzie się wią-
zał z podwyższeniem o wskaź-
nik 6,6 proc. kwoty bazowej. 
Dzięki temu wszyscy zatrud-
nieni, a nie wybrani – jak to 
się dzieje przy samym wzro-
ście funduszu wynagrodzeń 
– otrzymają podwyżki. Problem 
w tym, że w przyszłym roku 
trzeba będzie również kolejny 
raz znacząco zwiększać pła-

cę minimalną. Dotyczy to też 
części pracowników budżetów-
ki. Dla tej grupy pensje wzro-
sną nawet o 21,5 proc., licząc 
od 3,6 tys. zł w lipcu 2023 r. do 
4,3 tys. zł w połowie przyszłe-
go roku. 

Poniżej inflacji

– Tymi działaniami rząd 
zniechęca do siebie urzęd-
ników. Budżetówka w przy-
szłym roku powinna otrzymać 
min. 20 proc. podwyżki. Ina-
czej dojdzie do jeszcze więk-
szego spłaszczenia wynagro-
dzeń – mówi Robert Barabasz, 
przewodniczący NSZZ „Solidar-
ność” w Łódzkim Urzędzie Wo-
jewódzkim.

– Protesty będą, ale nie cen-
tralne. Będziemy je przeprowa-
dzać różnego rodzaju akacjami, 
bo chcemy zwrócić uwagę na 
trudną sytuację w administra-
cji państwowej. U nas w urzę-
dzie kierowca, pani sprzątająca 
i nowy pracownik zarabiają na 
podobnym poziomie, co urzęd-
nik z 30-letnim doświadcze-
niem – dodaje. 

W  czerwcu rząd podpisał 
porozumienie z  Solidarno-
ścią, w którym zdecydował, że 
jeszcze w tym roku znajdą się 
dodatkowe środki na wynagro-
dzenia w administracji. W pią-
tek Sejm uchwalił poprawki 
do ustawy okołobudżetowej, 
w myśl której jeszcze w 2023 r. 
zostaną przyznane dodatkowe 
jednorazowe środki na wzrost 
wynagrodzeń – 3,2 proc. plano-
wanych wynagrodzeń w bie-
żącym roku z  okresu pięciu 
miesięcy. Otrzymają je pra-
cownicy państwowej sfery bu-
dżetowej, sędziowie, asesorzy 
sądowi oraz referendarze są-
dowi. Co więcej, mają się też 
pojawić nagrody specjalne dla 
nauczycieli z okazji 250. rocz-
nicy utworzenia Komisji Edu-
kacji Narodowej.

Dla urzędników administra-
cji rządowej dodatkowe pienią-
dze w tym roku są jednak nie-
wystarczające. 

– Od kilku lat otrzymujemy 
pieniądze na wzrost płac po-
niżej wskaźnika inflacji, a jed-
norazowa wypłata, jaka nagle 
się pojawiła, tego niestety nie 
zmieni. Ludzie więc są nieza-
dowoleni, bo liczyli na ekstra-
podwyżki, a nie incydentalne. 
Zostaliśmy dodatkowo wpro-
wadzeni w błąd przez rzecz-
nika prasowego naszej orga-
nizacji, który zapewniał, że 
wynegocjowano z rządem pod-
wyżki – mówi Tomasz Ludwiń-
ski, działacz związkowy i były 
przewodniczący NSZZ „Soli-
darność” Pracowników Skar-
bowych.

Innego zdania są osoby nad-
zorujące tę grupę zawodową 
– z takim zastrzeżeniem, że 
wsparcie finansowe w  tym 
zakresie wciąż jest niewystar-
czające. 

– Pozytywnie oceniam 
zwiększenie finansowania 
służby cywilnej, które przewi-
duje nowelizacja ustawy bu-
dżetowej i  ustawy okołobu-
dżetowej na ten rok. W 2022 r. 
mieliśmy do czynienia z real-
nym spadkiem wartości wy-
nagrodzeń w służbie cywilnej 
o 4,6 proc. W 2023 r., wniosku-
jąc po prognozowanej inflacji 
12 proc. oraz przyjętym wskaź-
nikiem wzrostu wynagrodzeń 
w państwowej sferze budże-
towej o 7,8 proc., sytuacja taka 
może się powtórzyć. Dodatko-
we działania Rady Ministrów 

podejmowane w ciągu roku, 
które polegają na zwiększa-
niu funduszu wynagrodzeń, 
pozwalają ograniczyć to zja-
wisko – przekonuje Dobrosław 
Dowiat-Urbański, szef służby 
cywilnej. 

(Nie) dla wszystkich

Związkowcy uważają, że 
w  uchwalonych w  ubiegły 
piątek przepisach nie ma jed-
noznacznego rozstrzygnięcia 
dotyczącego podziału ekstra-
środków na dodatek dla urzęd-
ników. Średnio na pracowni-
ka taki dodatek miały wynieść 
1150 zł brutto.

– Co z tego, że podział tych 
pieniędzy ma się odbywać po 
konsultacji ze związkami i uzy-
skanej od nich opinii, skoro 
może się okazać, że ta dodat-
kowa wypłata może nie trafić 
do każdego – wskazuje Tomasz 
Ludwiński. 

Rozwiązań jednak broni szef 
służby cywilnej. 

 – Dodatkowe środki budże-
towe mają być przeznaczone 
na utworzenie funduszu mo-
tywacyjnego, z którego będą 
wypłacane jednorazowe na-
grody specjalne. Funduszem 
tym będzie dysponował od-
powiednio dyrektor general-
ny urzędu lub kierownik jed-
nostki, którzy najlepiej znają 
specyfikę danego urzędu oraz 
jego potrzeby. Będą oni odpo-
wiedzialni za przygotowanie 
propozycji sposobu i kryteriów 
przyznania nagród – mówi 
Dobrosław Dowiat-Urbański. 
  ©℗

 budżetówka  W korpusie służby cywilnej zarobki głównych 
specjalistów z wieloletnim stażem są zaledwie o 400 zł 
wyższe od wynagrodzeń osób zatrudnionych na najniższych 
stanowiskach. W 2024 r. skok płacy minimalnej jeszcze 
bardziej spłaszczy pensje w urzędach

Brak wpisu dziecka do elektronicznego wykazu trzeba wyjaśnić

 orzeczenie 

Michalina Topolewska 

michalina.topolewska@infor.pl

W sytuacji gdy dziecko nie fi-
guruje w wykazie jako będące 
pod opieką dziennego opieku-
na, a rodzic przedstawia doku-
menty potwierdzające ten fakt, 
to ZUS powinien przeprowa-
dzić postępowanie wyjaśnia-
jące, zanim odmówi przyzna-
nia dofinansowania.

Tak wynika z wyroku Woje-
wódzkiego Sądu Administra-
cyjnego w  Krakowie, który 
rozpatrywał skargę w sprawie 
udzielenia dofinansowania na 
obniżenie opłaty ponoszonej 
przez rodzica za pobyt dziec-
ka w żłobku, klubie dziecię-
cym lub u dziennego opieku-
na. Wniosek o jego przyznanie 
został złożony przez ojca, któ-
rego dzieckiem zajmował się 
dzienny opiekun. Jednak ZUS 
nie rozpoznał tego wniosku, bo 

po sprawdzeniu elektronicz-
nego wykazu dziennych opie-
kunów i znajdujących się pod 
jego opieką dzieci okazało się, 
że nie ma do niego wpisanego 
potomka skarżącego. 

Rodzic najpierw złożył skar-
gę na nierozpatrzenie wnio-
sku, a gdy zakład wydał mu de-
cyzję odmowną, złożył od niej 
odwołanie. Podkreślał w nim, 
że wielokrotnie otrzy-
mywał zapewnienie 
od kierownika pla-
cówki zatrudniają-
cego dziennego opie-
kuna, że jego dziecko 
zostało do niego przypisane. 
Dodatkowo dołączył do od-
wołania zaświadczenie po-
twierdzające uczęszczanie 
dziecka do tego konkretnego 
dziennego opiekuna. Mimo 
to prezes ZUS utrzymał swoją 
wcześniejszą decyzję w mocy. 
Wyjaśnił, że po raz kolejny 
został dokonany odczyt da-

nych z elektronicznego reje-
stru i stwierdzono, że nie ma 
do niego wpisanego dziecka 
skarżącego. Organ wskazał 
przy tym, że obowiązek pra-
widłowego wprowadzenia da-
nych do wykazu spoczywa na 
podmiocie lub placówce za-
trudniającej dziennego opie-
kuna i dopóki nie zostanie on 
poprawnie uzupełniony, nie 

ma podstaw do przy-
znania wnioskowane-
go przez rodzica dofi-
nansowania.

Ojciec nie zgodził 
się z decyzją ZUS i za-

skarżył ją do WSA. Zarzucił za-
kładowi, że w sposób niewy-
czerpujący rozpatrzył materiał 
dowodowy i nie podjął wszel-
kich kroków niezbędnych do 
dokładnego wyjaśnienia sta-
nu faktycznego. Zamiast tego 
oparł swoje rozstrzygnięcie 
jedynie na informacjach po-
chodzących z elektronicznego 

wykazu. Sąd uznał zarzuty za 
zasadne i uchylił decyzję ZUS. 
Podkreślił, że jedyną przesłan-
ką wskazaną, ale nie wykaza-
ną – w aktach sprawy brak jest 
bowiem wypisu z wykazu czy 
chociażby adnotacji podpisa-
nej przez pracownika zakła-
du o sprawdzeniu jego treści 
– do podjęcia odmownej decy-
zji było to, że dziecko nie figu-
rowało we wspomnianym re-
jestrze.

Zdaniem WSA jest niezro-
zumiałe, dlaczego ZUS nie 
wystąpił do podmiotu zatrud-
niającego dziennego opieku-
na o wyjaśnienie braku wpisu 
dziecka skarżącego do wyka-
zu dziennych opiekunów, tyl-
ko wydał decyzję o odmowie 
dofinansowania. Przypomniał 
przy tym, że przepisy ustawy 
z 4 lutego 2011 r. o opiece nad 
dziećmi w wieku do lat trzech 
(t.j. Dz.U. z 2023 r. poz.  204) 
obligują instytucje publiczne 

i organizacje pozarządowe do 
udzielania na żądanie ZUS wy-
jaśnień oraz informacji co do 
okoliczności mających wpływ 
na prawo do dofinansowania. 
WSA wytknął przy tym zakła-
dowi, że nie tylko nie przepro-
wadził żadnego postępowa-
nia wyjaśniającego, lecz także 
nie ocenił dowodów dołączo-
nych przez rodzica do odwo-
łania (w tym zaświadczenia 
wydanego przez podmiot za-
trudniający dziennego opie-
kuna). Ograniczył się jedynie  
do zapoznania się z treścią re-
jestru, czym naruszył zarówno 
przepisy ustawy żłobkowej, jak 
i kodeks postępowania admi-
nistracyjnego. ©℗

orzecznictwo

wyrok wojewódzkiego Sądu Administra-
cyjnego w Krakowie z 6 czerwca 2023 r., 
sygn. akt iii SA/Kr 53/23H 

 www.serwisy.gazetaprawna.pl/orze-
czenia

Najlepiej zarabia się w ministerstwach

Średnie zarobki członków korpusu
z podziałem na poszczególne urzędy (tys. zł brutto):

ogółem w administracji państwowej

w Ministerstwach z KPRM

w innych urzędach centralnych

w urzędach wojewódzkich 

w Krajowej Administracji Skarbowej

Minimalne wynagrodzenie zasadnicze
w oświacie (tys. zł brutto w 2023 r.) 

nauczyciel początkujący 

nauczyciel mianowany

nauczyciel dyplomowany 

Średnie zarobki nauczycieli (wynagrodzenie
zasadnicze z dodatkami, tys. zł brutto)

nauczyciel początkujący

nauczyciel mianowany

nauczyciel dyplomowany

8,1

11,4

8,6

6,8

8,5

3,69

3,89

4,55

3,98

4,38

5,73

Źródło: sprawozdanie szefa służby cywilnej za 2022 r.; MEiN MC©℗

w służbie cywilnej
Liczba
etatów: nauczycieli w oświacie

117,5 tys. 517,7 tys.
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więcej na 
 www.gaze-
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Najnowsze zmiany w ustawie 
o pomocy społecznej 

Komentarz jest kompleksową i praktyczną  
analizą przepisów ustawy oraz aktów 
prawnych związanych z funkcjonowaniem 
systemu pomocy społecznej. Wskazuje, 
jak interpretować i stosować obowiązujące 
regulacje. Uwzględnia najnowsze zmiany  
w przepisach, które weszły w życie w 2023 r., 
dotyczące m.in.:

KUP: sklep.infor.pl 

n  strategii rozwiązywania problemów społecznych 

n przeciwdziałania deprywacji materialnej 
n pomocy dla osób usamodzielnianych 
n  zakresu uprawnień pracowników socjalnych po 

wprowadzeniu pracy zdalnej

Krzysztof Bałękowski 

krzysztof.balekowski@infor.pl

Najnowsze dane Główne-
go Urzędu Statystyczne-
go o zebranych w zeszłym 
roku odpadach komunal-
nych z jednej strony zaska-
kują, ponieważ przerywają 
wieloletni trend wzrosto-
wy, a z drugiej potwierdza-
ją samorządowe statystyki 
z połowy ubiegłego roku. 
Wskazywały one już wtedy 
na mniejszą ilość odpadów 
wielkogabarytowych (pisa-
liśmy o tym w artykule „In-
flację widać w śmietnikach, 
remonty przekładamy na 
później”, DGP nr 101/2022). 
Samorządowcy i eksperci, 
poza sytuacją gospodar-
czą, powodów tej sytuacji 
upatrują zarówno w trud-
nej sytuacji gospodarczej 
i  niepewności związanej 
z wojną w Ukrainie, jak i we 
wzroście świadomości spo-
łecznej dotyczącej koniecz-
ności ograniczenia wytwa-
rzania odpadów.

Ekonomia i ekologia

Chociaż niecałe 2 proc. 
spadku ilości odpadów samo 
w sobie nie robi wielkiego 
wrażenia, to jednak warto 
przypomnieć, że w poprzed-
nich latach corocznie odno-
towywany był wzrost – np. 
z 2020 na 2021 r. o ponad 
4 proc. – Dotychczas jako 

społeczeństwo produko-
waliśmy z roku na rok coraz 
więcej odpadów. W związ-
ku z tym w specyfikacjach 
przetargowych i  założe-
niach samorządów przyj-
mowany był wzrost rok do 
roku o ok. 5 proc. Był to bu-
for, który potwierdzała sta-
tystyka. Natomiast za zeszły 
rok pierwszy raz odnoto-
waliśmy spadek ilości od-
padów o średnio 3–5 proc., 
w zależności od rejonu. Je-
śli według założeń mieli-
śmy mieć wzrost o 5 proc., 
to dla nas oznacza korektę 
o 8–10 proc. – mówi Domi-
nik Marczyk z firmy Usłu-
gi Komunalne Błysk. Eko-
nomiści zwracają uwagę, 
że chociaż Polacy kupowa-
li mniej już w IV kw. ub.r., 
to w związku z napływem 
Ukraińców sprzedaż deta-
liczna wciąż rosła, a wyniki 
nie odzwierciedlały w pełni 
sytuacji na rynku. – Wyni-
ki były zaburzone tym, że 
kupowaliśmy i  wysyłali-
śmy na Ukrainę. Liczymy 
to do sprzedaży detalicznej 
w Polsce, ale nie korzystali-
śmy z tych rzeczy, więc nie 
produkowaliśmy odpadów 
komunalnych – wskazuje 
Marek Zuber.

Przyczyny gospodarcze to 
jedno, ale samorządy coraz 
częściej stosują dla miesz-
kańców zachęty, nie tylko 
w celu poprawy wskaźników 

recyklingu, lecz także ogra-
niczenia wytwarzania odpa-
dów. – W 2021 r. rozdaliśmy 
mieszkańcom 100 kompo-
stowników. To dało efekt, bo 
ci, którzy wzięli kompostow-
niki, musieli je użytkować 
w 2022 r., przygotować spra-
wozdania i  zadeklarowali 
średnio zbiórkę 200–400 kg  
kompostu – mówi Grzegorz 
Cichy, burmistrz Proszowic 
(woj. małopolskie). W gminie 
w 2021 r. odebrano łącznie 
ponad 5,7 tys. t odpadów ko-
munalnych, a w 2022 r. nie-
wiele ponad 5,2 tys. t. Biood-
pady, ze względu na ich wagę, 
stanowią ok. 25–35 proc. ca-
łego strumienia, więc roz-
powszechnienie komposto-
wania może mieć wpływ na 
zmniejszenie ilości odbiera-
nych śmieci. Jednak zniżki 
dla mieszkańców z tego ty-
tułu będą powodowały ko-
nieczność dopłacenia przez 
gminy do systemu. Tak bę-
dzie w Pawonkowie (woj. ślą-
skie), gdzie radni przegłoso-
wali 5 zł zniżki od osoby za 
kompostowanie. – Wcze-
śniej skrupulatnie liczyli-
śmy, ile jesteśmy w stanie 
zaoszczędzić na komposto-
waniu, gdyby nie było biood-
padów, przeliczaliśmy to na 
mieszkańca i proponowali-
śmy tę różnicę. W ubiegłym 
roku wychodziło to ok. 2 zł 
od osoby. Jeśli więc nawet 
wszystkie bioodpady zostaną 

u ludzi na posesjach, to i tak 
będziemy musieli dopłacić 
– mówi wójt Joanna Wons-
-Kleta. W  jej gminie ilość 
odebranych odpadów komu-
nalnych spadła rok do roku 
z ponad 1,8 tys. t do 1,6 tys. t. 
Spadki widać też w części 
większych miast – w Gdyni 
w 2021 r. do wszystkich in-
stalacji przekazano ponad 
120 tys. t odpadów komu-
nalnych, a w 2022 r. – nieco 
ponad 118,5 tys. t.

Taniej nie będzie

Mimo tych wyników samo-
rządowcy i przedstawicie-
le branży odpadowej nie 
spodziewają się w najbliż-
szych latach obniżek opłat 
za śmieci. Gminy wpraw-
dzie płacą firmom od tony 
odebranych odpadów, ale 
ceny różnią się w zależno-
ści od frakcji. – Paradoksal-
nie, ale taka jest ekonomi-
ka, najdroższe są odpady 

lekkie, jak np. żółty worek. 
Efektem tego może być to, 
że pomimo lepszej selek-
tywnej zbiórki i ogranicze-
nia ilości odpadów zmie-
szanych/resztkowych oraz 
zmniejszenia całkowitej 
ilości odpadów koszty sys-
temu gminnego mogą być 
wyższe. Kilkuprocentowy, 
nieznaczny spadek ilości 
nie pozwala też na ograni-
czanie częstotliwości odbie-
rania odpadów – podkreśla 
Piotr Szewczyk, przewodni-
czący Rady RIPOK. Na kosz-
ty obsługi wpływ może mieć 
również wdrożenie systemu 
kaucyjnego. – Spodziewamy 
się, że system kaucyjny, o ile 
wejdzie w życie, spowoduje 
ubytek masy odbieranych 
odpadów z  gospodarstw 
domowych, głównie w za-
kresie surowców, które dziś 
po wysortowaniu możemy 
sprzedać, pokrywając część 
kosztów działania. Także 

w tym przypadku mniej-
sza ilość odpadów nie bę-
dzie więc oznaczała auto-
matycznie zmniejszenia 
kosztów odbioru i zagospo-
darowania odpadów pono-
szonych przez gminy, bez 
względu na to, czy obsługu-
je ją własna spółka, czy wy-
łoniony w konkurencyjnym 
trybie operator – dodaje Ka-
rol Wójcik, przewodniczą-
cy rady programowej Izby 
Branży Komunalnej.

– Jedyne, co mogłoby 
wpłynąć na zmniejszenie 
opłat za odpady, to znaczne 
zmniejszenie ich ilości, bo 
płacimy za nie od tony, ale 
nie wierzę, że w następnym 
przetargu, który będziemy 
robili na 2024 r., te ceny 
będą niższe. Wprawdzie 
ceny paliwa się ustabilizo-
wały, ale ceny energii poszły 
drastycznie w górę – podsu-
mowuje Joanna Wons-Kleta.
 ©℗

Ubyło odpadów komunalnych, ale ich wywóz nie stanieje
 gospodarka odpadami  Każdy Polak wytworzył w zeszłym roku średnio 
o kilka kilogramów mniej odpadów. Eksperci nie mają jednak 
wątpliwości, że spadek jest zbyt mały, aby liczyć na obniżki opłat 
za wywóz śmieci

gazetaprawna.pl/edgp30Czytaj w eDGP

Od lipca samorządowcy z wyższymi pensjami 
– sprawdź procedury i wzory dokumentów
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Odpady komunalne w liczbach 

Wytworzone odpady komunalne
(w tys. t)

2017 2018 2019 2020 2021 2022

Ogółem 11 968,7 12 485,4 12 752,8 13 116,9 13 673,6 13 420,3

Odebrane lub 
zebrane selektywnie

3239,4 3608 3977,4 4974,6 5439,5 5361,0

Zmieszane 8729,3 8877,5 8775,3 8142,3 8234,0 8059,3

Odpady komunalne per capita

2017 2018 2019 2020 2021 2022

312 kg 325 kg 332 kg 342 kg 358 kg 355 kg

Źródło: GUS

  aUTOPROMOCJa   aUTOPROMOCJa

  OGłOSZENIE

  KOMUNIKaTy

STAROSTA  WADOWICKI

NGK.6821.40.2023 Wadowice, dnia 06.07.2023r.

O G Ł O S Z E N I E
Na podstawie art. 114 ust.3, art. 124, art. 124a  ustawy z dnia 21 sierpnia 1997r. o gospodarce 

nieruchomościami (tekst jednolity Dz.U. z 2023r. poz. 344 z późn. zm), w związku z art.61§4 

ustawy z dnia 14 czerwca 1960r. Kodeks postępowania administracyjnego ( tekst jednolity Dz. 

U. z 2023r. poz. 775 z późn. zm. )

STAROSTA   WADOWICKI
zawiadamia o zamiarze ograniczenia w drodze decyzji administracyjnej sposobu korzystania 

z nieruchomości o nieuregulowanym stanie prawnym obejmującej część działki nr 444/1 

o pow. 0,3478 ha, położonej w obr. Leśnica jedn. ewid. Stryszów, przez zezwolenie inwestoro-

wi- Polskiej Spółce Gazownictwa  Spółka z o.o. z siedzibą w Tarnowie, na wykonanie inwestycji 

liniowej polegającej na budowie sieci gazowej średniego ciśnienia PEø63.  

Zgodnie z zaświadczeniem Sądu Rejonowego w Wadowicach V Wydział Ksiąg Wieczystych 

księgi gruntowe dla wsi Leśnica uległy częściowemu zniszczeniu. Sąd posiada przedwojenny , 

niekompletny spis parcelowy dla wsi Leśnica - wobec nie przedłożenia przez wnioskodawcę wraz 

z wnioskiem jakichkolwiek dokumentów ułatwiających poszukiwania nie jest w stanie ustalić  

księgi wieczystej ani stanu własności dla działki nr 444/1 położonej w Leśnicy.

Jeżeli w terminie 2 miesięcy od dnia niniejszego ogłoszenia nie zgłoszą się osoby, które wy-

każą, że przysługują im prawa rzeczowe do przedmiotowej nieruchomości, zostanie wydana 

przez Starostę Wadowickiego decyzja administracyjna o ograniczeniu sposobu korzystania  

nieruchomości obejmującej część działki nr 444/1 o pow. 0,3478 ha, położonej w obr. Leśnica 

jedn. ewid. Stryszów.

Zgłoszenia należy kierować na adres: Starostwo Powiatowe w  Wadowicach, 

Wydział Geodezji, Kartografii i  Gospodarki Nieruchomościami, ul. Mickiewicza 24,  

34-100 Wadowice. 

NIERUCHOMOŚĆ NA SPRZEDAŻ

Burmistrz Miasta Cieszyna ogłasza pisemny przetarg nieograniczony na sprzedaż działki nr 11/3 oraz działki nr 11/6 obr. 17 o łącznej  
pow. 0,6300 ha położonych w Cieszynie przy ulicy Barteczka.
Cena wywoławcza nieruchomości wynosi 1 000 000,00 zł. Do ceny ustalonej w przetargu zostanie doliczony podatek VAT wg stawki 23 %.
Część jawna przetargu odbędzie się w dniu 21 września 2023 r. w sali nr 205 Urzędu Miejskiego w Cieszynie (Rynek 1, II piętro) o godz. 1000.
Osoby zainteresowane nabyciem mogą składać oferty najpóźniej do dnia 18 września 2023 r. godz. 16:00 w zamkniętych kopertach na biurze podawczym 
Urzędu Miejskiego w Cieszynie lub przesłać na adres: BURMISTRZ MIASTA CIESZYNA, Rynek 1, 43-400 CIESZYN, z dopiskiem: „Oferta – ul. Barteczka 
– działka 11/3 i 11/6”. Za dzień wpływu uznaje się wpływ oferty do Urzędu Miejskiego w Cieszynie.
Warunkiem przystąpienia do przetargu jest wpłacenie w formie pieniężnej wadium w wysokości 100 000,00 zł w nieprzekraczalnym terminie do dnia  
18 września 2023 r. przelewem na konto Urzędu Miejskiego ING Bank Śląski S.A. w Cieszynie nr 44 1050 1083 1000 0022 6985 8169. Za termin wpłaty 
wadium uważa się wpływ środków finansowych na konto Urzędu Miejskiego w Cieszynie.
Ogłoszenie o przetargu w pełnej treści zostało wywieszone na tablicy ogłoszeń UM w Cieszynie oraz zamieszczone na stronie internetowej: bip.um.cieszyn.pl.
Cieszyn, dnia 3 lipca 2023 r.

W Sądzie Rejonowym w Bydgoszczy pod sy-

gnaturą lI Ns 552/22 toczy się postępowanie 

z wniosku Asekuracji Spółki z o.o. z siedzibą 

w  Sopocie o  stwierdzenie nabycia spadku 

po Zenonie Białkowskim, synu Czesława 

i Jadwigi, zmarłym w dniu 5 czerwca 2015 r. 

w  Bydgoszczy, ostatnio stale zamieszkałym 

w Bydgoszczy. Majątek spadkodawcy nie jest 

znany. Wzywa się wszystkie osoby zaintereso-

wane, aby w terminie trzech miesięcy od dnia 

ukazania się niniejszego ogłoszenia zgłosiły 

się do sądu spadku i wykazały swe prawa do 

dziedziczenia, gdyż w przeciwnym razie mogą 

zostać pominięte w postanowieniu o stwierdze-

niu nabycia spadku

OGŁOSZENIA 
PRZETARGOWE 

URZĘDÓW 
MIAST I  GMIN

G A Z E T A 
I N T E R N E T
Sylwia Nowakowska, 
sylwia.nowakowska@infor.pl, 
tel. +48 22 530 42 07, tel. kom. 510 024 732
Ewa Gromek-Tyburska, ewa.gromek@infor.pl, 
tel. +48 22 530 41 78, tel. kom. + 48 510 024 764
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Sejm w piątek uchwalił ustawę o delego-
waniu kierowców w transporcie drogo-
wym. Na mocy rządowej autopoprawki 
pracodawca transportowy będzie mógł 
zakazać kierowcy równoległego zatrud-
nienia – na podstawie stosunku pracy 
lub np. umowy cywilnoprawnej – o ile 
jest to uzasadnione względami bezpie-
czeństwa w transporcie drogowym lub 
koniecznością przestrzegania przepisów 
socjalnych. Pojawiły się wątpliwości, 
czy z tej możliwości skorzystają prze-
woźnicy zatrudniający kierowców na 
podstawie umów cywilnoprawnych.
O taką regulację Związek Pracodaw-
ców TLP zabiegał już na etapie prac 
legislacyjnych nad ostatnią noweliza-
cją kodeksu pracy. Nasze argumenty 
nie zostały wówczas uwzględnione. 
Udało nam się jednak przekonać resorty 
rodziny oraz infrastruktury, że są one 

zasadne. W przypadku naszej branży 
możliwość zakazania przez praco-
dawcę dodatkowego zatrudnienia jest 
niezbędna do zapewnienia bezpieczeń-
stwa ruchu drogowego. W przypadku 
kierowców mamy rygorystycznie okre-
ślone normy czasu pracy, odpoczynków 
i przerw. Jeśli kierowca podejmie dodat-
kowe zatrudnienie, to trudno uznać, że 
będzie dostatecznie wypoczęty i zrege-
nerowany, by kierować pojazdem. 
A to stwarza ryzyko nawet katastrofy 
w ruchu drogowym, gdzie liczba ofiar 
może być ogromna. W naszej ocenie 
przyjęty zapis jest wystarczający i nie 
ma ryzyka, że z możliwości zakazania 
dodatkowego zatrudnienia nie mogliby 
skorzystać przewoźnicy angażujący 
kierowców na podstawie umów cywilno- 
prawnych. W ramach umów cywilno-
prawnych nie ma żadnych przeszkód, 
aby zakazywać dodatkowego zatrud-
nienia. W ich przypadku takie kwestie 
można kształtować w umowie dowolnie.

Rządowa autopoprawka wyłącza też 
obowiązek informowania o dobowym 

i tygodniowym wymiarze czasu pracy 
w odniesieniu do kierowców wykonują-
cych zadania służbowe w ramach prze-
wozów rzeczy i okazjonalnych przewo-
zów pasażerskich.
To oczekiwana przez nas zmiana. 
W transporcie na wymiar czasu pracy 
może mieć wpływ wiele czynników, 
np. wypadek czy korek na drodze. 
Utrzymanie tej zasady prowadziłoby 
do permanentnej fikcji w transporcie 
drogowym. Dzięki zmianie pracodawca 
transportowy będzie podawał, tak 
jak przed nowelizacją kodeksu pracy, 
wyłącznie zasady i normy czasu pracy 
– dzienne, tygodniowe, miesięczne.

Ostatnie poprawki wprowadzone do 
ustawy dotyczą podwyższenia kar za 
nieprzestrzeganie przepisów o dele-
gowaniu dla przewoźników zagranicz-
nych, a także możliwości zawieszenia 
wykonywania transportu drogowego do 
36 miesięcy w okresie następujących po 
sobie 10 lat. Jak pan ocenia te zmiany?
Pozytywnie. Warto przy tym zwró-
cić uwagę, że kary u nas dla zagranicz-

nych przewoźników, którzy naruszają 
przepisy, nawet po tym podwyższe-
niu, są nadal niewspółmiernie niskie 
w stosunku do tych, które grożą polskim 
firmom transportowym za granicą. 
Przykładowo we Francji za nieprze-
strzeganie przepisów o delegowaniu 
zarówno przez przedsiębiorstwo trans-
portowe, jak i przez jego zleceniodaw-
ców może to być nawet do 0,5 mln euro. 
To, co nadal pozostaje u nas do zmiany, 
to potrzeba zaostrzenia odpowiedzial-
ności kontrahentów zlecających prze-
wozy w sytuacji, gdy wiedzą lub mogli 
wiedzieć, że zlecone usługi wiązać się 
będą z naruszeniem prawa. Dzisiejsze 
kary rzędu 10 tys. zł są niewystarczające, 
a często w ogóle nieegzekwowane.
Z kolei możliwość zawieszenia wyko-
nywania transportu drogowego to 
kwestia ważna dla mikroprzedsiębior-
ców, w sytuacji problemów z płynno-
ścią finansową. Dobrze, że państwo daje 
takim firmom szansę na utrzymanie 
się na rynku. Potencjalnie pozwoli to na 
wzrost konkurencyjności. ©℗

Rozmawiała Karolina Topolska

Maciej WRoński

prezes Związku Pracodawców 
„Transport i Logistyka Polska”

trzy pytania

Zakaz dodatkowego zatrudnienia kierowców niezbędny dla bezpieczeństwa na drogach

Ekstramiliony dla pacjentów

Julia Aleksandrowicz 

julia.aleksandrowicz@infor.pl

Zwiększenie dostępności do 
wyrobów medycznych oraz 
uszczegółowienie obowią-
zujących przepisów – to cele 
projektu nowelizacji rozpo-
rządzenia w sprawie wykazu 
wyrobów medycznych wy-
dawanych na zlecenie, który 
przygotowało Ministerstwa 
Zdrowia (MZ). Jest on w trak-
cie konsultacji publicznych, ma 
wejść w życie 1 stycznia 2024 r.

Słabowidzący i niewidomi

Dużą grupą pacjentów, któ-
ra może skorzystać na zmia-
nach, są osoby z dysfunkcjami 
wzroku. W projekcie zaplano-
wano zwiększenie limitu re-
fundacji w przypadku bardzo 
dużych wad wzroku – powyżej 
10 dioptrii.

– Korzyści z nowych regulacji 
odczują osoby, które potrzebują 
korekcyjnych soczewek okularo-
wych do bliży i dali. Limit ceno-
wy zarówno dla dzieci, jak i dla 
dorosłych będzie wynosił 350 zł 
– tłumaczy Teresa Kłys, dyrektor 
Centralnej Przychodni Rehabi-
litacyjno-Leczniczej Polskiego 
Związku Niewidomych.

Obecnie ta grupa nie jest wy-
odrębniona. Pacjenci potrzebu-
jący okularów o mocy powyżej 
6 dioptrii mogli liczyć na dofi-
nansowanie w wysokości mak-
symalnie 100 zł za soczewkę.

– Zwiększona refundacja po-
zwoli na dobór soczewek orga-
nicznych o zredukowanej gru-
bości (o mniejszym ciężarze, 
ważnym przy szkłach o dużej 
mocy) i z antyrefleksem, któ-
rego zastosowanie dla osób sła-
bowidzących ma bardzo istot-
ne znaczenie. Poza tym u dzieci 
częściej trzeba korygować wadę 
wzroku i częściej niszczą one 
okulary – mówi Teresa Kłys.

Ekspertka wyjaśnia również, 
jak istotne są pozostałe zmia-
ny zaproponowane w projekcie.

– Białe laski dotychczas trak-
towane były bardzo po macosze-
mu pod kątem refundacji i do-
stępności – mówi Teresa Kłys. 

Obecnie w rozporządzeniu re-
fundacyjnym wymieniona jest 
ogólnie biała laska dla niewi-
domych, której refundacja wy-
nosi 100 zł. Projekt przewiduje 
refundacje różnych typów lasek 
i ich refundację nawet w kwocie 
250 zł w przypadku składanej, 
trzyczęściowej białej laski orien-
tacyjnej z odblaskami i z możli-
wością wymiany końcówek.

 – Tymczasem biała laska jest 
jednym z kluczowych dla osób 
niewidomych i słabowidzących 
środkiem pomocniczym, pełni 
funkcję znaku drogowego i jest 
najlepszym przyrządem służą-
cym niewidomym do sprawne-
go przemieszczania się w prze-
strzeni – wyjaśnia.

Biorąc pod uwagę duże zróż-
nicowanie funkcji, przeznacze-
nia i materiału, z którego wy-
konane są białe laski, powinny 
one być optymalnie dobrane pod 
kątem potrzeb pacjenta. Jest to 
również istotne z perspektywy 
bezpieczeństwa użytkownika, 
ale i innych osób.

– Istotną zaletą jednoczę-
ściowej białej laski jest pełny 
kontakt laski z podłożem, co 
niewątpliwie zwiększa kom-
fort odczytywania powierzch-
ni przez niewidomego. Wadą 
jest zbyt duży rozmiar, co może 
spowodować problemy w podró-
żowaniu np. taksówką. Białe 
laski składane umożliwiają dla 
odmiany swobodne wsiadanie 
do różnego rodzaju pojazdów, 
a także schowanie ich, gdy użyt-
kownik uzna to za stosowne 
– tłumaczy ekspertka i dodaje, 
że każda laska powinna być wy-
trzymała, dobrze oznakowana 
i dobrana do wzrostu oraz tem-
peramentu osoby niewidomej. 
Często jednak o wyborze decy-
dują kwestie finansowe.

– Ceny lasek najchętniej 
wybieranych przez pacjentów 
kształtują się od 100 zł dla laski 
podpórczej do 350 zł za skła-
daną, wykonaną z kompozytu 
laskę orientacyjną. Dotychcza-
sowa refundacja była wystar-
czająca wyłącznie na najprost-
szą laskę podpórczą. Ważną 
zmianą jest także uzupełnienie 

listy o wymienne końcówki la-
sek, które bardzo szybko ulega-
ją zniszczeniu – wskazuje Te-
resa Kłys. Dotychczas nie były 
refundowane. Z projektu wy-
nika, że dopłata wyniesie 30 zł 
dla zwykłej końcówki i 60 zł dla 
końcówki obrotowej.

Tańsze cewnikowanie

Na zmianach skorzystają też 
dorośli, którzy korzystają z cew-
ników hydrofilowych – rów-
nież będą dopłacać mniej (nie 
20 proc., a tylko 10 proc.). Obec-
nie pełna refundacja obejmu-
je jedynie dzieci. Takie dopłaty 
znacznie poprawiają dostępność 
cewników hydrofilowych dla pa-
cjentów, którzy nie mogą samo-
dzielnie oddawać moczu. 

– Z  tych cewników korzy-
stają np. osoby z rozszczepem 
kręgosłupa, po urazie rdzenia 
kręgowego, z chorobami neuro-
logicznymi, np. stwardnieniem 
rozsianym – wyjaśnia Mateusz 
Różański, dziennikarz Fundacji 
Integracja i portalu Niepelno-
sprawni.pl. – Bezpieczne i higie-
niczne oddawanie moczu to nie 
przywilej, lecz rzecz absolutnie 
podstawowa. Pacjenci nie po-
winni się zastanawiać, czy bę-
dzie ich na to stać – stwierdza.

Ekspert wyjaśnia, dlaczego 
finansowanie cewników hy-
drofilowych to priorytet.

– Dorosły człowiek cewniku-
je się około sześć razy dziennie. 
Z obsługą cewnika hydrofilo-
wego radzą sobie nawet dzieci, 
które przy tradycyjnych cewni-
kach często wymagały pomo-
cy rodzica, co wykluczało go 
z rynku pracy, ale i dodatkowo 
stygmatyzowało dziecko, któ-
re wymagało obecności rodzi-
ca w szkole, żeby mogło oddać 
mocz. Także pełna refundacja 
cewników hydrofilowych dla 
dzieci to sukces – mamy ją od 
2021 r. – i częściową refunda-
cję dla osób po 18. roku życia, 
które dopłacają dziś 20 proc. 
– wskazuje Mateusz Różański, 
podkreślając, że projektowane 
ograniczenie udziału pacjenta 
do zapowiadanych 10 proc. to 
krok w dobrym kierunku.

– MZ pochyliło się także nad 
prośbą środowiska stomijne-
go odnośnie do dopłat do ta-
kich środków pielęgnacyjnych, 
jak np. środki do ochrony skó-
ry wokół stomii czy pierścienie 
uszczelniające, i w przypadku 
dzieci zmniejszyło udział pa-
cjenta w dopłacaniu do tych pro-
duktów z obecnych 20 proc. do 
10 proc. – wskazuje Agnieszka 
Siedlarska z Fundacji STOMAli-
fe. Oznacza to, że pacjent zapłaci 
o połowę mniej niż do tej pory.

Dalsze zmiany

Eksperci chwalą propozycje 
MZ, ale widzą przestrzeń do 
udoskonalenia zaproponowa-
nych rozwiązań.

– To dobra zmiana, ale oczywi-
ście chcielibyśmy zmniejszenia 
wkładu własnego przeznaczone-
go na środki pielęgnacyjne dla 
osób ze stomią do 0 proc. – mówi 
przedstawicielka STOMAlife.

– Zgadzamy się z minister-
stwem, żeby zmniejszyć dopła-
ty do cewników dla osób doro-
słych do 10 proc., ale uważamy, 
że pełna refundacja powinna być 
do 26. roku życia, a nie jedynie 
do 18. roku życia, jak jest obecnie 
– zaznacza Mateusz Różański. 

– Wiele osób studiuje i ich okres 
wchodzenia na rynek pracy się 
przedłuża, a dopiero wtedy zara-
biają na tyle dobrze, żeby pokryć 
ten nagły koszt w postaci dopła-
ty do cewników. Jest to produkt, 
który umożliwia funkcjonowa-
nie i umożliwia wyjście z domu 
czy rozpoczęcie pracy – twierdzi.

Teresa Kłys wskazuje z kolei, 
że kwoty refundacji nadal odbie-
gają od rzeczywistych cen okula-
rów korekcyjnych w przypadku 
dużych wad wzroku. Jako przy-
kład podaje okulary pryzma-
tyczne dla pacjenta z  astyg-
matyzmem o  mocy powyżej 
6 dioptrii kosztujące ok. 700 zł za 
soczewkę. W jej ocenie zmiany, 
które mają zacząć obowiązywać 
od 1 stycznia 2024 r., przyczynią 
się mimo wszystko do poprawy 
sytuacji pacjentów.

– Zwiększona refundacja jest 
bardzo dobrą informacją dla na-
szych pacjentów, którzy pozna-
jąc cenę okularów w zakładzie 
optycznym, niejednokrotnie 
odchodzili bez realizacji zlece-
nia z uwagi na brak funduszy 
– zauważa dyrektor Kłys. ©℗

 ochrona zdrowia  Okulary, białe laski – za te wyroby medyczne 
pacjenci zapłacą mniej i to nawet o połowę niż do tej pory. 
Proponowane przez rząd przepisy, w ocenie ekspertów, mają 
elementy wymagające poprawy
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25 lipca
Termin przesła-
nia jednolitego 
pliku kontrolnego 
dla potrzeb VAT 
(JPK_VAT)

25 lipca
Termin złożenia w formie 
elektronicznej VAT-UE, czyli 
informacji podsumowującej 
o dokonanych wewnątrzwspól-
notowych transakcjach

20 lipca
Wpłata miesięcznej zaliczki 
na podatek dochodowy  
od osób fizycznych  
prowadzących pozarolniczą 
działalność gospodarczą

20 lipca
Wpłata miesięcz-
nej zaliczki na 
podatek docho-
dowy od osób 
prawnych

25 lipca
Termin rozlicze-
nia VAT i złoże-
nia deklaracji 
VAT-8, VAT-9M, 
VAT-12

25 lipca
Termin wpłaty 
podatku akcyzo-
wego oraz złożenia 
deklaracji dla tego 
podatku

US

krzysztof.tomaszewski@infor.pl

Dziennik Ustaw z 5 lipca 2023 r.

Licencja detektywa

Rozporządzenie ministra spraw 
 Wejdzie w życie

po upływie 30 dni  
od ogłoszenia,  
tj. 5 sierpnia 2023 r.

 
wewnętrznych i administracji 
z 21 czerwca 2023 r. zmieniające 
rozporządzenie w sprawie  
wzoru i trybu wydawania licencji 
detektywa poz. 1275

Omówienie: Zmienił się załącznik do rozporządzenia zawie-
rający wzór licencji detektywa.

Przewóz towarów

Obwieszczenie ministra finansów z 23 czerwca 2023 r. w spra-
wie ogłoszenia jednolitego tekstu rozporządzenia ministra 
finansów w sprawie wyłączenia niektórych obowiązków 
w zakresie zgłoszeń przewozu towarów poz. 1276

Zasady wynagradzania pracowników

Rozporządzenie Rady Ministrów 
 Weszło w życie

z dniem następującym 
po ogłoszeniu,  
tj. 6 lipca 2023 r.

 
z 22 czerwca 2023 r. zmieniające 
rozporządzenie w sprawie zasad 
wynagradzania pracowników nie-
będących członkami korpusu służ-
by cywilnej zatrudnionych w urzędach administracji rządo-
wej i pracowników innych jednostek poz. 1277

Omówienie: W załączniku nr 1 do rozporządzenia zmian 
dokonano w tabeli miesięcznych stawek wynagrodzenia 
zasadniczego dla pozostałych pracowników urzędów i jed-
nostek.

Spółdzielcze kasy oszczędnościowo-kredytowe 

Obwieszczenie marszałka Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej 
z 16 czerwca 2023 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu 
ustawy o spółdzielczych kasach oszczędnościowo-kredyto-
wych poz. 1278

Przekazywanie danych

Rozporządzenie ministra finansów 
 Wejdzie w życie

po upływie 14 dni  
od ogłoszenia,  
tj. 20 lipca 2023 r.

 
z 23 czerwca 2023 r. zmieniające roz-
porządzenie w sprawie przekazy-
wania Narodowemu Bankowi Pol-
skiemu danych niezbędnych do 
sporządzania bilansu płatniczego oraz międzynarodowej 
pozycji inwestycyjnej poz. 1279

Omówienie: Zmienił się załącznik nr 10 do rozporządzenia 
zawierający formularz PZ-KAN.
Zagraniczne środki płatnicze w postaci banknotów i monet 
w kantorach.

Zaopatrzenie emerytalne funkcjonariuszy

Obwieszczenie marszałka Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej 
z 25 maja 2023 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu 
ustawy o zaopatrzeniu emerytalnym funkcjonariuszy po-
licji, Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego, Agencji Wy-
wiadu, Służby Kontrwywiadu Wojskowego, Służby Wywiadu 
Wojskowego, Centralnego Biura Antykorupcyjnego, Straży 
Granicznej, Straży Marszałkowskiej, Służby Ochrony Pań-
stwa, Państwowej Straży Pożarnej, Służby Celno-Skarbowej 
i Służby Więziennej oraz ich rodzin poz. 1280

Dziennik Ustaw z 6 lipca 2023 r.

Ochrona ptaków

Rozporządzenie ministra klimatu 
 Wejdzie w życie

po upływie 14 dni  
od ogłoszenia,  
tj. 21 lipca 2023 r.

 
i środowiska z 22 czerwca 2023 r. 
zmieniające rozporządzenie w spra-
wie obszarów specjalnej ochrony 
ptaków poz. 1281

Omówienie: Nowe regulacje dotyczą Ławicy Słupskiej, obej-
mującej obszar 80 969,72 ha, położonej na polskich obsza-
rach morskich.

Program badań statystycznych

Rozporządzenie Rady Ministrów 
 Weszło w życie

7 lipca 2023 r.

 
z 3 lipca 2023 r. zmieniające rozpo-
rządzenie w sprawie programu ba-
dań statystycznych statystyki publicznej na rok 2023 
 poz. 1282

Omówienie: Zmiany dokonane w załączniku do rozporządze-
nia dotyczą m.in. informacji o badaniach, a także o przeka-
zywanych danych.

Lotnictwo cywilne

Rozporządzenie ministra 
 Wejdzie w życie

po upływie 14 dni  
od ogłoszenia,  
tj. 21 lipca 2023 r.

 
infrastruktury z 22 czerwca 2023 r. 
zmieniające rozporządzenie 
w sprawie Krajowego Programu 
Szkolenia w zakresie ochrony lot-
nictwa cywilnego poz. 1283

Omówienie: Nowe regulacje dotyczą wymaganego minimum 
uzyskanych punktów pozwalających na uzyskanie oceny po-
zytywnej z egzaminu.

Zapobieganie oraz zwalczanie zakażeń i chorób

Obwieszczenie marszałka Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej 
z 11 maja 2023 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu 
ustawy o zapobieganiu oraz zwalczaniu zakażeń i chorób 
zakaźnych u ludzi poz. 1284

Konsumencka pożyczka lombardowa

Ustawa z 14 kwietnia 2023 r. 
 Wejdzie w życie

po upływie 6 miesięcy  
od ogłoszenia,  
tj. 7 stycznia 2024 r.

 
o konsumenckiej pożyczce lombar-
dowej poz. 1285

Omówienie: Zawieranie umów 
konsumenckiej pożyczki lombardowej lub sprzedaż przed-
miotu zabezpieczenia lombardowego mogą być dokony-
wane wyłącznie przez przedsiębiorców wykonujących 
działalność lombardową.
Przedmiot zabezpieczenia lombardowego stanowić może 
wyłącznie rzecz ruchoma: 
 ■ będąca własnością konsumenta; 
 ■ będąca przedmiotem wspólności majątkowej małżeń-
skiej; 
 ■ której konsument jest współwłaścicielem.

Za zobowiązania wynikające z zawarcia umowy konsu-
menckiej pożyczki lombardowej konsument odpowiada 
wyłącznie przedmiotem zabezpieczenia lombardowego, 
chyba że po zawarciu tej umowy okazało się, że przedmiot 
tego zabezpieczenia nie stanowił jego własności albo jego 
małżonek lub którykolwiek ze współwłaścicieli tego przed-
miotu nie wyraził zgody na ustanowienie zabezpiecze-
nia, jeżeli taka zgoda była wymagana przepisami prawa.
Ten sam przedmiot zabezpieczenia lombardowego nie 
może być jednocześnie przedmiotem zabezpieczenia 
więcej niż jednej umowy konsumenckiej pożyczki lom-
bardowej.
Przedsiębiorca wykonujący działalność lombardową prze-
kazuje bezpłatnie konsumentowi, na jego wniosek, projekt 
umowy konsumenckiej pożyczki lombardowej.
Zgodnie z ustawą umowę konsumenckiej pożyczki lom-
bardowej zawiera się w formie pisemnej pod rygorem 
nieważności. 
Umowę konsumenckiej pożyczki lombardowej formułuje 
się w sposób jednoznaczny i zrozumiały.
Unormowania ustawy przewidują, że umowę konsumenc-
kiej pożyczki lombardowej zawiera się na okres nie krót-
szy niż siedem dni.
Do umowy konsumenckiej pożyczki lombardowej dołącza 
się zdjęcie przedmiotu zabezpieczenia lombardowego.
Zabezpieczenie lombardowe wygasa z chwilą zapłaty 
przez konsumenta całkowitej kwoty do spłaty. W takim 
przypadku przedsiębiorca wykonujący działalność lom-
bardową niezwłocznie zwraca przedmiot zabezpieczenia 
lombardowego.
W przypadku gdy przedmiot zabezpieczenia lombardo-
wego stał się własnością przedsiębiorcy wykonującego 
działalność lombardową, przedsiębiorca ten zaspokaja 
wierzytelność wynikającą z umowy konsumenckiej po-
życzki lombardowej przez sprzedaż przedmiotu zabez-
pieczenia lombardowego w trybie określonym w ustawie.
Przedsiębiorca wykonujący działalność lombardową, kon-
taktując się z konsumentem telefonicznie w celu zawarcia 
umowy konsumenckiej pożyczki lombardowej na odle-
głość, jest obowiązany na początku rozmowy poinformo-
wać konsumenta o tym celu oraz podać identyfikujące 
go dane. 
Przedsiębiorca wykonujący działalność lombardową, pro-
ponując konsumentowi zawarcie umowy konsumenckiej 
pożyczki lombardowej telefonicznie, jest obowiązany 
potwierdzić treść proponowanej konsumentowi umowy 
konsumenckiej pożyczki lombardowej na trwałym nośni-
ku. Oświadczenie konsumenta o zawarciu umowy kon-
sumenckiej pożyczki lombardowej jest skuteczne, jeżeli 
zostało utrwalone na trwałym nośniku po otrzymaniu 
potwierdzenia zawarcia tej umowy od przedsiębiorcy.

Wnioski o udzielenie dotacji

Rozporządzenie Rady Ministrów 
 Weszło w życie

z dniem następującym 
po ogłoszeniu,  
tj. 7 lipca 2023 r.

 
z 29 czerwca 2023 r. zmieniające 
rozporządzenie w sprawie dotacji 
udzielanej w celu zapewnienia bez-
pieczeństwa jądrowego i ochrony 
radiologicznej kraju przy stosowaniu promieniowania joni-
zującego poz. 1286

Omówienie: W 2023 r. określone w rozporządzeniu podmioty 
mogą złożyć wnioski o udzielenie dotacji w terminie 10 dni 
od zamieszczenia ogłoszenia o możliwości składania tych 
wniosków w Biuletynie Informacji Publicznej na stronie 
podmiotowej urzędu obsługującego ministra właściwego 
do spraw energii.

Działalność podmiotów ekonomii społecznej

Obwieszczenie marszałka Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej 
z 11 maja 2023 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu 
ustawy o ekonomii społecznej poz. 1287

Centra zdrowia psychicznego

Rozporządzenie ministra zdrowia 
 Wejdzie w życie

po upływie 14 dni  
od ogłoszenia,  
tj. 21 lipca 2023 r.

 
z 9 czerwca 2023 r. zmieniające roz-
porządzenie w sprawie programu 
pilotażowego w centrach zdrowia 
psychicznego poz. 1288

Omówienie: Nowe regulacje przewidują m.in., że świad-
czeniodawca prowadzący centrum, posiadający w swoich 
strukturach oddział psychiatryczny, zapewnia na oddzia-
le stacjonarnym liczbę łóżek nie mniejszą niż 25 łóżek na  
100 tys. osób powyżej 18. roku życia zamieszkujących ob-
szar działania centrum.

Wchodzą w życie 11 lipca 2023 r.

Opłaty ponoszone za usługi prawne – rozporządzenie prezesa 
Rady Ministrów z 21 czerwca 2023 r. zmieniające rozpo-
rządzenie w sprawie osób prawnych zastępowanych przez 
Prokuratorię Generalną Rzeczypospolitej Polskiej oraz 
opłat ponoszonych za usługi prawne świadczone przez 
Prokuratorię Generalną Rzeczypospolitej Polskiej, a także 
opłat za przeprowadzenie postępowania przed Sądem Po-
lubownym przy Prokuratorii Generalnej Rzeczypospolitej 
Polskiej (Dz.U. z 26 czerwca 2023 r. poz. 1196)

Omówienie: Rozporządzenie przewiduje m.in., że za wy-
konywanie zastępstwa osoby zastępowanej w sprawach 
majątkowych w pierwszej instancji, w których wartość 
przedmiotu sprawy wynosi:
 ■ do 5000 zł – uiszcza się opłatę w wysokości 900 zł, 
 ■ powyżej 5000 zł do 10 000 zł – uiszcza się opłatę 3600 zł, 
 ■ powyżej 10 000 zł do 50 000 zł – uiszcza się opłatę 
7200 zł, 
 ■ powyżej 50 000 zł do 200 000 zł – uiszcza się opłatę 
10 800 zł, 
 ■ powyżej 200 000 zł do 2 000 000 zł – uiszcza się opła-
tę 21 600 zł, 
 ■ powyżej 2 000 000 zł do 5 000 000 zł – uiszcza się 
opłatę 30 000 zł, 
 ■ powyżej 5 000 000 zł do 10 000 000 zł – uiszcza się 
opłatę 50 000 zł, 
 ■ powyżej 10 000 000 zł – uiszcza się opłatę 70 000 zł.

(Rozporządzenie zaczyna obowiązywać po upływie 14 dni 
od ogłoszenia, tj. od 11 lipca 2023 r., z wyjątkiem przepisów 
wchodzących w życie w innych terminach).

Zaspokojenie potrzeb mieszkaniowych – rozporządzenie mi-
nistra sprawiedliwości z 20 czerwca 2023 r. zmieniające 
rozporządzenie w sprawie pomocy finansowej na zaspo-
kojenie potrzeb mieszkaniowych prokuratorów i proku-
ratorów w stanie spoczynku; rozporządzenie ministra 
sprawiedliwości z 19 czerwca 2023 r. zmieniające rozpo-
rządzenie w sprawie sposobu planowania i wykorzysty-
wania środków na zaspokojenie potrzeb mieszkaniowych 
sędziów oraz warunków przyznawania pomocy finansowej 
z tych środków (Dz.U. z 26 czerwca 2023 r. poz. 1191, 1192)

Omówienie: Wyżej wymienione rozporządzenia przewidu-
ją, że pożyczka jest oprocentowana w stosunku rocznym 
w wysokości średniorocznego wskaźnika wzrostu cen to-
warów i usług konsumpcyjnych ogółem, określanego co-
rocznie w ustawie budżetowej, jednak nie większej niż 
w wysokości stopy referencyjnej Narodowego Banku Pol-
skiego, z uwzględnieniem dokonanych spłat

państwowa Straż pożarna – rozporządzenie ministra spraw 
wewnętrznych i administracji z 14 czerwca 2023 r. zmie-
niające rozporządzenie w sprawie szczegółowych zasad 
wyposażenia jednostek organizacyjnych Państwowej Straży 
Pożarnej (Dz.U. z 26 czerwca 2023 r. poz. 1198)

Omówienie: Standard minimalnego dodatkowego wypo-
sażenia komend powiatowych (miejskich) Państwowej 
Straży Pożarnej jest określony w załączniku nr 2 do roz-
porządzenia.
Zgodnie z regulacjami rozporządzenia wyposażenie ko-
mend powiatowych (miejskich), komend wojewódzkich 
i szkół Państwowej Straży Pożarnej może zostać posze-
rzone o inne typy pojazdów, sprzętu i innego wyposażenia 
w zależności od miejscowych warunków. ©℗
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